
 PLZEŇSKÝ

KRAJ
Ročník 9  I  Číslo 4  I  Duben 2011

ROZHOVOR: 
Ilona Mauritzová

Nová rektorka ZČU

ORTOPEDI z Klatov 
mají skvělou pověst

ŘEMESLO 
v kraji nezemře

ZDRAVOTNICTVÍTéma měsíce:

MAPKA 
ROZHLEDNY V PLZEŇSKÉM KRAJI

str. 10

str. 12

str. 6

NOVÉ VLAKY 
– rychlost 
i komfort

str. 2

str. 9

SOUTĚŽ

O VSTUPENKY
str. 17

www.plzensky-kraj.cz

ZDARMA
Náklad 255 000 výtisků



Recept na nalezení volného času se v mém 
případě skládá ze tří komponentů. Prvým 
je umět si zorganizovat pracovní den, dru-
hý spočívá v pochopení mé rodiny – tady 
asi mohu hovořit o velikém štěstí. Třetím je 
již od mládí aktivní sport, hlavně lyžování 
a turistika. Neznám lepší protiváhu k du-
ševně náročné práci. Jako sportovkyně 
jsem si velmi oblíbila Šumavu. Spoustu míst 
Plzeňského kraje jsem poznala při soustře-
děních studentů pořádaných v rámci výuky 
nebo při rodinných výletech.

Prvního března se historicky poprvé ujala křesla rektora 
Západočeské univerzity v Plzni žena – Ilona Mauritzová. 
Do té doby na univerzitě působila na postu děkanky Fa-
kulty zdravotnických studií. Jaké má plány a co univerzitu 
čeká v nejbližších dnech? 
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paní rektorko, od počátku března stojíte 
v čele Západočeské univerzity, která čítá 
přibližně osmnáct tisíc studentů a dva ti-
síce zaměstnanců. Jaké jsou vaše plány 
v blízké i vzdálenější budoucnosti? Kam 
chcete univerzitu směrovat?

Přijali jsme dlouhodobý plán se strategic-
kými cíli a mým úkolem je – s vedením uni-
verzity a všemi dalšími součástmi – těch-
to cílů dosáhnout.  Základním úkolem je 
vybudovat výzkumnou univerzitu s jejím 
pevným postavením mezi ostatními univer-
zitami v ČR. V blízké budoucnosti se bu-
deme zabývat realizací projektů získaných 
z Operačního programu Výzkum a vývoj 
pro inovace, strukturou vzdělávací nabídky, 
podporou celoživotního vzdělávání a po-
silováním společenské role univerzity ve 
vztahu k regionu a městu. Posledním mým 
úkolem je v co nejbližší době stabilizovat 
Fakultu právnickou a vyrovnat se s pochy-
beními minulosti.

před devíti lety jste v plzni zakládala vů-
bec první soukromou zdravotnickou vy-
sokou školu v české republice, která se 
v roce 2008 sloučila právě se Západočes-
kou univerzitou a vznikla Fakulta zdravot-
nických studií. co vás v roce 2002 vedlo 
k založení této soukromé školy? 

V 90. letech jsem založila vyšší odbornou 
školu zdravotnickou. Postupně zde mladí 
lidé získávali vzdělání ve zdravotnických 
profesích jako diplomovaní specialisté. 
S přípravou vstupu naší země do EU jsme 
museli mimo jiné sladit legislativní poža-
davky na vzdělávání nelékařských zdravot-
nických pracovníků tak, aby bylo plně kom-
patibilní se směrnicemi EU. To zaručovalo 
pouze bakalářské studium, které se stalo 
podnětem i důvodem k založení Vysoké 
školy v Plzni, o. p. s. Nabídka této školy se 
stala natolik atraktivní pro mladé lidi, že 
k nám přicházeli studovat z celé ČR.

do jaké míry jsou pro vás tyto bohaté 
zkušenosti užitečné v současné funkci?

Ze soukromé sféry jsem si přinesla základní 
zkušenost – nabídka studia musí být v sou-
ladu s potřebami trhu. Naučilo mě to pruž-

ně reagovat na potřeby společnosti a hlav-
ně praxe. Přineslo mi to také řadu nových 
manažerských zkušeností, například získat 
a nadchnout své spolupracovníky pro rea-
lizaci přijatých rozhodnutí, protože úspěch 
tkví v jednotě týmu.  

plzeňský kraj je dlouholetým partnerem 
Západočeské univerzity. co univerzitě 
tato spolupráce přináší?

Na území Plzeňského kraje je Západo-
česká univerzita nejen největším vzdělá-
vacím centrem, ale díky dvaceti tisícům 
studentů, pedagogů a zaměstnanců také 
jedním z největších multioborových cel-
ků. Plzeňský kraj je regionem, v němž se 
naše univerzita nachází a z něhož k nám 
přicházejí mladí lidé, které – po ukončení 
studia – kraji vracíme ve formě vysoce 
kvalifikované pracovní síly. Je to v pod-
statě nikdy nekončící koloběh svědčící 
o naprosté provázanosti obou subjektů 
– Plzeňského kraje a Západočeské uni-
verzity. Plzeňský kraj navíc s univerzitou 
úzce spolupracuje na řadě projektů, tím 
posledním je třeba návrh nové domov-
ské stránky krajského portálu, který na-
vrhují také naši studenti z Ústavu umění 
a designu. Plzeňský kraj také každoročně 
uděluje „Stipendium Plzeňského kraje“ 
vybraným studentům.

stát v čele Západočeské univerzity vyža-
duje jistě velké pracovní nasazení. Zbývá 
vám ještě nějaký volný čas? Jak a kde jej 
nejraději trávíte?

doc. paeddr. Ilona Mauritzová, ph.d. (52 let) 

 narodila se v chomutově

 žije v plzni

 vystudovala pedagogickou fakultu v plzni, kde následně složila ri-
gorózní zkoušku, ph.d. získala v oboru veřejné zdravotnictví. Je člen-
kou řady odborných komisí a Vědecké rady Zču, v roce 2005 obdržela 
zvláštní uznání ministryně zdravotnictví za rozvoj bakalářských progra-
mů v souladu s požadavky eu

 má syna (23 let)



pane hejtmane, jaký 
vliv má současná politic-
ká situace na dění v pl-
zeňském kraji?

Naštěstí nijak výrazný… 
Někdy mi přijde, že pod-
mínkou pro vrcholnou po-
litiku je ztráta soudnosti, 
absence pokory a dlouhé, 
nic neříkající projevy, nej-
lépe plné cizích a nesro-
zumitelných slov. Alespoň 

takto na mě současná vládní krize působí. V kraji 
se věnujeme věcným problémům, které je nutné 
řešit. Ne vždy se vše povede podle představ, dě-
láme však co můžeme pro náš kraj a především 
pro lidi, kteří tady žijí. Na nahrávání ostatních 
a řešení pouze sebe samých nám naštěstí nezbý-
vá čas. Konkrétním dopadem vládních taškařic je 
naprostá ztráta důvěry občanů v politiku a politiky. 
A já se tomu vůbec nedivím. Dalším důsledkem 
je, že lidé přestávají věřit v budoucnost, přestáva-
jí utrácet, což na samém konci ovlivňuje i krajský 
rozpočet. Dopady vládní politiky na lidi jsou už pa-
trné ve výpadku DPH. Nejsem pro život na dluh, 
neznám však z historie žádnou společnost, která 
se proškrtala k prosperitě. A to především na úkor 
svých občanů. 

Tento fakt potvrzuje i řada 
expertů, například Caro-
lyn Moorová z univerzity 
v Birmighamu. Ve své stu-
dii k tomu dodává: „Sou-
stavná potřeba obhajovat 
existenci zastoupení z no-
vých členských států je 
připomínkou na počátky 
regionálních zastoupení 
ze starých členských zemí 
v Bruselu. Prvotní kritika 

se časem vytratila, když začal být zřejmý jejich 
přínos.“ 
Pokud tedy otázku na účel domu položí například 
studenti, kteří nemají povědomí o tom, co regio-
nální zastoupení v Bruselu dělají, rád v odpovědi 
používám příměr s autem. Pokud si jej pořídí někdo 
jen kvůli tomu, aby stálo před domem a mohl se jím 
chlubit sousedům, pak to moc smysl nedává. Jestli-
že se ale auto bude maximálně využívat třeba pro 
cesty za klienty, převážení materiálu, cesty do prá-
ce a podobně, pak se taková investice nepochybně 
vyplatí. A to je případ Plzeňského kraje.
Pojďme se blíže podívat na to, co zastoupení 
v Bruselu pro kraj dělá. Nejdůležitější je oblast fon-
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Hejtman Plzeňského kraje Milan chovanec komentuje dění v našem regionu i za jeho hranicemi.

Z Vrcholné polItIKy se Vytrácí soudnost

Tato otázka je jedna z nejčastěji pokládaných, a to ne-
jen v případě Plzeňského kraje, který kupuje dům v Bruse-
lu, ale v případě všech regionálních zastoupení z nových 
členských států.    

K čeMu bude důM V bruselu sloužIt?

Dům, který Plzeňský kraj kupuje v Bruselu pro 
své zastoupení při Evropské unii.

dů. Roční rozpočet EU činí zhruba 141 miliard euro, 
což je téměř 3,5 krát více, než je roční rozpočet Čes-
ké republiky. Podstatná část těchto prostředků je 
rozdělována na programy a projekty, o nichž má 
EU své představy, jak by měly vypadat. A regionální 
zastoupení pomáhají tomu, aby se tyto představy 
co nejvíce sbližovaly s potřebami krajů. Zastoupení 
také pomáhá najít partnery pro připravované pro-
jekty, neboť řada z těchto programů vyžaduje, aby 
do projektů byly zapojeny subjekty z minimálně tří 
států EU.
Dalším posláním zastoupení je sledovat, co se v Bru-
selu děje, a vnášet do tamního dění názory kraje. 
V současné době se například rozbíhají jednání 
o tom, jak se budou rozdělovat strukturální fondy po 
roce 2013, což je téma pro Plzeňský kraj nanejvýš 
důležité, neboť výsledek těchto jednání předzna-
mená to, kolik kraj v budoucnu získá na financování 
svých projektů. Jen pro srovnání, v současnosti si 
mohl Plzeňský kraj sáhnout společně s Jihočeským 
krajem zhruba na 17 miliard korun, které se rozdělu-
jí prostřednictvím Regionálního operačního progra-
mu Jihozápad. Již z této sumy je zřejmé, že ve hře 
jsou opravdu velké peníze.
Třetí důležitou rolí zastoupení v Bruselu je prezen-
tace kraje. Nejde jen o prezentaci turistickou, ale 

i o představení různých projektů, stanovisek kraje 
k aktuálním tématům nebo zvýraznění problémů, 
které kraj má, aby se jim dostalo patřičné pozor-
nosti. Takto například proběhla v říjnu 2010 v Bruse-
lu výstava „Zachraňme Šumavu“, která poukázala 
na problémy, které tuto část kraje sužují.
Efektivita všech zmíněných aktivit je samozřejmě 
nejvyšší, pokud se jedná o práci systematickou. Pře-
sun sídla zastoupení do vlastní nemovitosti určitě 
představuje systematický krok a navíc je to výborné 
zhodnocení vložených prostředků. Nejen z hlediska 
úspor, neboť nebude nutné investovat do pronájmů 
kancelářských nebo výstavních prostor, ale také 
z hlediska výnosů. Ty budou generovány tím, že se 
část objektu pronajme třetím subjektům. Další příno-
sy jsou také zřejmé, ale již obtížně kvantifikovatelné 
– například budování image kraje, protože zastou-
pení v Bruselu je i určitou vizitkou svého zřizovatele.

Mgr. Zbyněk prokop,
zástupce Plzeňského kraje v Bruselu

plzeňský kraj nedávno financoval nákup jízd-
ních kol pro policisty. to není úplně běžné. co ho 
k tomu vedlo?

Nákup horských kol a cyklistického vybavení pro 
policisty byl realizován na základě požadavků měst 
a obcí zapojených do projektu Plzeňský kraj – bez-
pečný kraj, jehož cílem je zvyšování bezpečnosti oby-
vatel našeho regionu. Na kolech by měli mít policisté 
bližší kontakt s lidmi jak v samotných ulicích, tak při 
kontrolách v hůře dostupných chatových či rekre-
ačních oblastech. Projekt Plzeňský kraj – bezpečný 
kraj však finančně podporuje i další užitečné věci 
– například 1,1 milionu korun putovalo na kamerový 
systém ve Stříbře, 60 tisíc na legální sprejerskou zeď 
v Rokycanech, chystá se nákup přístroje na detekci 
DNA v hodnotě 1,6 milionu. Těchto dílčích projektů je 
opravdu celá řada. Bereme téma bezpečnosti vážně 
a snažíme se v této oblasti pomoci obcím i policii. 

po konci zimního období se tradičně otevírá 
další důležité regionální téma, a to oprava silnic. 
Máte již informace o stavu komunikací v plzeň-
ském kraji po letošní zimě?

Stav krajských silnic je opravdu místy velmi špat-
ný, proto bylo z rezervy Plzeňského kraje uvolněno 
nad rámec plánovaných investic 100 milionů korun. 
Prostřednictvím asociace krajů jsme také požáda-
li ministra dopravy, aby stát podpořil financování 
oprav na silnicích druhé a třetí třídy minimálně ve 

stejném rozsahu jako v loňském roce, což pro náš 
kraj znamenalo mimořádný příspěvek ve výši 70 mi-
lionů korun. Situace u krajských silnic je vzhledem 
k tomu, že se stát přestal podílet na opravách, dlou-
hodobě neudržitelná. Připravujeme analýzu, jak 
dál. Řešit běžné opravy tím, že si na ně půjčíme, mi 
přijde naprosto nehospodárné a nemožné. Ukazuje 
se, že stát, především v poslední době, zapomíná 
na to, že by měl krajům pomáhat ze zdrojů Státního 
fondu dopravní infrastruktury. Abychom byli schopni 
uvést všechny krajské silnice a mosty do stoprocent-
ního stavu, byla by nutná částka zhruba 15 miliard 
korun. Jistě uznáte, že při příjmu kraje, který činí 
v rámci rozpočtového určení daní zhruba čtyři mili-
ardy korun ročně, je to naprosto nemožné.

Je vidět, že závažných témat, kterými se vede-
ní plzeňského kraje zabývá, je v současnosti dost. 
Jaké další oblasti a projekty kraj řeší?   

Osobně jsem rád, že i při všech dalších důleži-
tých úkolech máme také prostor věnovat se podpo-
ře rozvoje dětí a mládeže. V posledních dnech jsme 
například podpořili Lekov Cup – hokejový turnaj 
mladých a nadějných kluků s mezinárodní účastí. 
Pro trochu starší cílovou skupinu – mladé lidi do 30 
let – jsme vyhlásili soutěž se zajímavou finanční od-
měnou o grafický návrh domovské stránky webové 
prezentace Plzeňského kraje, jejíž výsledky budeme 
znát v nejbližších dnech.



Vladislav třeška
přednosta Chirurgické 
kliniky FN Plzeň

Myslím si, že je to dal-
ší vstřícný krok vedení 
Plzeňského kraje vůči 
odborné i laické ve-
řejnosti v rámci řádné informovanosti 
o dostupnosti zdravotnických lůžkových 
služeb v našem regionu. Tento krok je 
smysluplný a plně jej podporuji.

eva herinková
náměstkyně
primátora
města Plzně

Jakékoli moderní formy 
komunikace mezi veřej-
nou správou a občany 

se mi velmi líbí. Žijeme ve 21. století, kdy 
nám internet, mobilní komunikace a dal-
ší technologie denně pomáhají ve všech 
možných oblastech života, a je proto ško-
da, že zrovna oblast komunikace orgánů 
státní správy a samosprávy s občany je 
v mnohém pozadu. Proto považuji projekt 
interaktivní mapy zdravotnických lůžkových 
zařízení v Plzeňském kraji za krok správ-
ným směrem, směrem k lidem.
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Řadu praktických informací a funkcí nabídne pacientům 
i lékařům interaktivní mapa všech zdravotnických lůžko-
vých zařízení v plzeňském kraji. K dispozici by měla být 
na internetu do konce tohoto roku. 

?Jak hodnotíte projekt
interaktivní mapy
zdravotnických
lůžkových zařízení?

anKeta
TémA mĚsíCE

InteraKtIVní Mapa poMůže
pacIentůM I léKařůM

Zhruba takto bude vypadat úvodní stra-
na interaktivní mapy všech zdravotnic-
kých lůžkových zařízení v Plzeňském kraji. 
Po kliknutí na symbol vybrané nemoc-
nice o ní snadno zjistí řadu důležitých  
a aktuálních informací nejen pacienti, ale 
i lékaři. 

roman sviták
ředitel Zdravotnické 
záchranné služby
Plzeňského kraje

Zdravotnická záchran-
ná služba Plzeňské-
ho kraje tento projekt 
velice vítá. Přinese nám totiž vynikající 
přehled o volných kapacitách v jednotli-
vých spádových nemocnicích. Operační 
středisko záchranné služby bude aktu-
ální informace, které snadno získá díky 
interaktivní mapě, předávat výjezdovým 
skupinám. Pro pacienta bude benefit 
jednoznačný – zkrácení doby převozu 
a tím minimalizace transportního trauma-
tu. Zavedení interaktivní mapy je krokem 
k dalšímu zkvalitnění přednemocniční ne-
odkladné péče v našem regionu.

o zajímavém projek-
tu, který připravují 
pracovníci Zdravot-
nického holdingu 
plzeňského kraje ve 
spolupráci s odborem 
informatiky krajského 
úřadu, jsme hovořili  
s Václavem Šimánkem 
(na snímku), radním 

plzeňského kraje pro oblast zdravotnictví.

co bylo hlavním impulsem pro vznik inter-
aktivní mapy?
Byla to nedávná akce lékařů „Děkujeme, od-
cházíme“. Tehdy hrozila zdravotnictví v celé 
republice, a tedy i v našem kraji, velká kri-
ze. V rámci příprav na možný odchod lékařů  
a hledání variant, jak tuto situaci ustát, jsme 
důkladně mapovali jednotlivá zdravotnická 
lůžková zařízení v kraji a získávali o nich co 
nejvíce informací. Zjistili jsme při tom také 
dvě důležité věci – nejenže pacienti o svých 
spádových nemocnicích nevědí takřka nic, 
ale ani předávání informací mezi jednotli-
vými zdravotnickými zařízeními není zdaleka 
ideální. Proto jsme se rozhodli pro vytvoření 
interaktivní mapy, kterou budou moci využí-
vat pacienti i odborníci.

Jaké cíle má projekt interaktivní mapy?
Nejprve je třeba říci, že interaktivní mapa 
bude zahrnovat všechna zdravotnická lůžko-
vá zařízení v našem kraji – tedy státní, kraj-
ská i soukromá. Celý projekt má dva hlav-
ní cíle. Tím prvním je informovat pacienty  
o tom, jaká zdravotnická zařízení se nachá-
zejí v dané lokalitě a jaké spektrum péče 
jsou schopna poskytnout. Lidé velice snadno 
najdou všechny důležité kontakty, například 
na nepřetržitý ambulantní provoz nebo jed-
notlivá lůžková oddělení. Tím druhým cílem 
je poskytnout servis odborníkům, usnadnit 
jim práci. Jako příklad mohu uvést přínos 
interaktivní mapy pro zdravotnickou záchran-
nou službu. Vzhledem k tomu, že by měly být 
údaje v mapě dvakrát denně aktualizovány, 
budou mít záchranáři přesný a okamžitý 
přehled o počtu volných lůžek v jednotlivých 
zdravotnických zařízeních. Především v pří-
padech, kdy se bojuje doslova o každou vte-
řinu, je to nesmírně důležité.

Kdy by měla být interaktivní mapa plně 
funkční?

Chtěli bychom, aby byla už se všemi funkce-
mi k dispozici na internetu do konce tohoto 
roku. Věřím, že se to podaří.

na jakém webovém portálu ji lidé na-
jdou?            
Musí být umístěna na portálu, který je spo-
lehlivý a snadno dostupný. Proto se přímo 
nabízí krajský webový portál www.plzensky-
kraj.cz. Odkaz na interaktivní mapu se bude 
nacházet v sekci Zdravotnictví.

počítá se do budoucna s rozšířením inter-
aktivní mapy například o lékaře specia-
listy?
Už jsme o tom několikrát hovořili, ale zatím 
nepadlo žádné konkrétní rozhodnutí. Takové 
rozšíření elektronické služby by bylo velice 
technicky náročné. Zřejmě by muselo existo-
vat více interaktivních map rozdělených po 
jednotlivých lékařských odbornostech. A to je 
hudba budoucnosti.
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Na zkvalitňování zdravotnické péče se klade čím dál tím 
větší důraz. Proto je třeba, aby v nemocnicích pracoval 
po odborné stránce co nejlépe připravený personál. 

co Vás ZaJíMá
Ve ZdraVotnIctVí

VZděláVání personálu ZVyŠuJe
ÚroVeň péče V neMocnIcích

Vysokoškolské vzdělání bude už brzy stan-
dardem nejen pro lékaře, ale i pro další 
profese. Tohoto trendu si je vědom i Plzeň-
ský kraj, a tak se snaží ve svých nemocnicích  
v maximální možné míře podporovat celoži-
votní vzdělávání zdravotnického personálu.
Velká poptávka po získání vysokoškolského 
vzdělání je kvůli legislativním změnám napří-
klad mezi sestrami, které získaly odbornou 
způsobilost podle dřívějších předpisů. Ve 
spolupráci Odboru zdravotnictví Krajského 
úřadu Plzeňského kraje a Fakulty zdravot-
nických studií Západočeské univerzity v Plzni 
proto vznikl kurz „Ošetřovatelství – všeobec-
ná sestra“, po jehož úspěšném absolvování 
je možný přechod do druhého ročníku ba-
kalářského studia. První zájemce kurz přivítá 
už v akademickém roce 2011/2012. „Kurz lze 
studovat kombinovanou formou, což sestry  
z osobních i pracovních důvodů preferují. Zá-
jemce o studium musí mít ukončené středo-
školské vzdělání v oboru všeobecná sestra 
nebo zdravotnický asistent. Další podmínkou 
je dvouletá praxe ve zdravotnickém zařízení 

Plzeňského kraje a úspěšné absolvování při-
jímacího řízení. Po zdárném ukončení kurzu 
získá student osvědčení nebo může při spl-
nění studijního průměru do 1,5 pokračovat  
v bakalářském studiu,“ vysvětluje Jan Kará-
sek, který je pověřený řízením Odboru zdra-
votnictví Krajského úřadu Plzeňského kraje.
K zajištění dostatku kvalifikovaných pracov-
níků v krajských nemocnicích přispívá také 
dotační program ministerstva zdravotnic-
tví. Jedná se o takzvaná rezidenční místa, 
která umožňují lékařským i nelékařským za-
městnancům nemocnic po dokončení studia 
absolvovat specializační vzdělávání, tedy 
například atestační přípravu. O rezidenční 
místa mohou požádat všechna zdravotnická 
zařízení, která mají akreditaci pro vzdělá-
vání. V případě akceptování žádosti získají 
finanční dotaci od ministerstva zdravotnictví, 
která pokrývá náklady na vzdělávání absol-
venta a platy rezidenta i školitele. V loňském 
roce se mezi úspěšné žadatele o rezidenční 
místa zařadily například nemocnice v Doma-
žlicích a Klatovech. 

Bezplatná tel. linka 800 900 799 
Krajského úřadu plzeňského kraje slouží již 
od 1. listopadu 2009 veřejnosti k připomín-
kám a námětům z oblasti zdravotnictví. pro-
střednictvím této pravidelné rubriky v mě-
síčníku plzeňský kraj pracovníci odboru 
zdravotnictví komentují vybrané postřehy či 
odpovídají na některé zajímavé a frekven-
tované otázky, které se objevily na záznam-
níku bezplatné telefonické linky. 

Mohu nahlížet do sVé ZdraVotnIcKé 
doKuMentace a případně sI udělat 
KopII ZáZnaMů?

Každý pacient má právo na poskytnutí veške-
rých informací shromážděných ve zdravotnic-
ké dokumentaci vedené o jeho osobě nebo 
v jiných zápisech vztahujících se k jeho zdra-
votnímu stavu. Dále má právo v přítomnosti 
zdravotnického pracovníka nahlížet do těchto 
záznamů a také má právo na pořizování vý-
pisů, opisů nebo kopií. V případě autorizova-
ných psychologických metod a popisu léčby 
psychoterapeutickými prostředky má nárok 
na informace, jejichž obsahem je popis pří-
znaků onemocnění, diagnóza, popis terape-
utického přístupu a interpretace výsledků tes-
tů, a může nahlížet do záznamů těchto částí 
dokumentů. Dále má právo na pořizování 
výpisů, opisů nebo kopií těchto dokumentů. 
Pokud pacient zamýšlí do zdravotnické do-
kumentace nahlížet či pořizovat výpisy, opisy 
nebo kopie, je vhodné se předem domluvit, 
a to nejlépe písemně, s vedením zdravotnic-
kého zařízení. 

Může dcera čI ManželKa nahlížet do 
Mé ZdraVotnIcKé doKuMentace? 

Pacient má právo určit osobu, která může být 
informována o jeho zdravotním stavu, a zá-
roveň určit, zda této osobě náleží též právo 
nahlížet do zdravotnické dokumentace a prá-
vo pořizovat výpisy, opisy nebo kopie. Může 
tak učinit při přijetí do zdravotní péče nebo 
kdykoliv po přijetí. Pacient má dále právo 
vyslovit zákaz podávání těchto informací ja-
kékoliv osobě, dále může určení osoby nebo 
vyslovení zákazu kdykoliv odvolat. Jde-li o pa-
cienta, který nemůže s ohledem na svůj zdra-
votní stav určit osoby, které mohou být o jeho 
zdravotním stavu informovány, mají právo na 
aktuální informace osoby blízké.

Plzeňský kraj se snaží ve svých nemocnicích v maximální možné míře podporovat celoživotní 
vzdělávání zdravotnického personálu. To se samozřejmě týká i sester.            Ilustrační foto
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ZahranIční odbornícI ocenIlI prácI 
ortopedů Z KlatoVsKé neMocnIce 

Ortopedické oddělení nemocnice v Klatovech vedené primářem Janem peškem je zná-
mé množstvím a kvalitou provedených operací nejen ve své spádové oblasti, kterou tvoří 
okresy Klatovy, domažlice a část okresů plzeň-jih a strakonice, ale i v zahraničí. 

prozradíte, o jaké projekty se jedná?

Jeden z nich je zaměřen na osvětu ve ško-
lách. Záchranáři a jejich spolupracovníci 
budou navštěvovat základní školy v našem 
regionu a besedovat s jejich žáky o význa-
mu včasné první pomoci. Součástí každé be-
sedy budou samozřejmě zajímavé ukázky, 
jak při poskytování první pomoci správně 
postupovat. Podobně zaměřená osvětová 
činnost by se měla odehrávat i při nejrůz-
nějších akcích pro veřejnost. Jako příklad 
mohu uvést Dny s integrovaným záchran-
ným systémem.  

chystáte kromě osvětových akcí pro veřej-
nost i užší spolupráci s obdobně zaměřený-
mi organizacemi?

Touto cestou jsme se už před časem vydali. 
Zhruba v polovině loňského roku jsme na-
vázali spolupráci s vodními záchranáři, kte-
ří v létě působí na Hracholuské přehradě. 
Mají k dispozici náš dispečink, což výrazně 
usnadňuje komunikaci s pozemními posád-
kami zdravotnické záchranné služby. Díky 
této spolupráci se podařilo jen za loňskou 
rekreační sezonu zachránit osm lidí, kteří se 
ocitli v přímém ohrožení života.

podle Michala Šebka 
(na snímku), manaže-
ra vnějších vztahů této 
organizace, je důvod 
jasný. „pokud dojde 
u člověka například 
k zástavě krevního 
oběhu, mezi životem 
a smrtí je nesmírně 
krátký interval pou-
hých několika minut. 

během nich se na místo jen stěží dostane 
odborná zdravotnická pomoc. proto je tře-
ba u osoby postižené zástavou krevního 
oběhu okamžitě zahájit resuscitaci. s kaž-
dou minutou, kdy oživovací pokusy nepro-
bíhají, klesá šance na její přežití o deset 
až patnáct procent. lidé však často nevě-
dí, jak první pomoc správně poskytnout,“ 
vysvětluje Michal Šebek.

Na osvětu mezi veřejností se v poslední době zaměřuje 
Zdravotnická záchranná služba Plzeňského kraje, která na 
území našeho regionu zajišťuje přednemocniční neod-
kladnou péči. 

ZáchranářI se ZaMěřuJí taKé na osVětu

Kdy došlo vedení zdravotnické záchranné 
služby k závěru, že je třeba více pracovat 
s veřejností? 

Příprava několika projektů začala už zhru-
ba v polovině loňského roku. Cílem těchto 
aktivit je nejen více představit záchrannou 
službu a její činnost veřejnosti, ale přede-
vším zvýšit povědomí obyvatel našeho re-
gionu o správném poskytnutí první pomoci. 
Jako příklad mohu uvést jeden již realizo-
vaný projekt. V plzeňských tramvajích byly 
půl roku umístěny plakáty, které vysvětlovaly 
správný postup při resuscitaci osob se zásta-
vou srdce. Za tu dobu si tento jednoduchý 
schematický plakát prohlédly desetitisíce 
lidí, celá řada z nich opakovaně. Věříme, že 
jim tyto důležité informace utkvěly v paměti. 
Na přípravě dalších podobně zaměřených 
projektů se pracuje. 

V posledních několika letech proto do pošu-
mavského města přijíždějí odborníci z pol-
ských, ruských, ázerbájdžánských, chorvat-
ských a ukrajinských klinik, aby se důkladně 
seznámili s operačními postupy i následnou 
péčí o pacienty. Nejčastěji se zajímají o pro-
blematiku umělých náhrad velkých kloubů. 
Významnou zahraniční návštěvu přivítalo ve-
dení nemocnice v Klatovech také ve středu 
23. března. Profesor Teophil Pidlisetsky s pri-
mářem Igorem Marchevou ze Lvova a pro-
fesor Aleksandr Nikolaevič Kosiakov z Kyje-
va byli přítomni operaci endoprotéz kolena  
a kyčle. Práci klatovských ortopedů ohodno-
tili jako vynikající. „Použité operační metody 
bych rád zavedl na svém pracovišti v Kyjevě. 
Chci se proto po návratu do vlasti domluvit  
s kolegy, a pokud dojde k dohodě zaintere-
sovaných stran, poslat je na školení do Kla-
tov,“ uvedl Aleksandr Nikolaevič Kosiakov.  
Odborníci z Ukrajiny se také seznámili s pro-
bíhající výstavbou nové nemocnice v Klato-
vech. Všichni doufají, že podmínky v nové 

nemocnici budou takové, že umožní další 
rozvoj úspěšné práce klatovských ortopedů 

snímek z operačního sálu nemocnice v Klatovech, na kterém je zachycena příprava na 
zavedení pánevní části endoprotézy kyčelního kloubu.
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událostI V plZeňsKéM KraJI FotoGraFIcKyZáchranářI se ZaMěřuJí taKé na osVětu

Nová požární stanice, která nahradila nevyhovující prostory v centru města, byla 30. března slavnostně otevřena v Tachově. Členové 
hasičského záchranného sboru mají v moderním objektu k dispozici třináct garážových stání včetně myčky, několik dílen, skladovací pro-
story a zázemí. Výstavba nové požární stanice si vyžádala 81 milionů korun, částkou ve výši téměř 14,2 milionu přispěl Plzeňský kraj.  

Celodenní návštěvu Plzeňského kraje měl 8. dubna na programu mi-
nistr životního prostředí Tomáš Chalupa (na snímku vlevo). s hejtma-
nem milanem Chovancem, který jej uvítal v budově krajského úřadu, 
a dalšími členy krajské rady diskutoval především o Národním parku 
Šumava a problematice nakládání s odpady. Po setkání s představi-
teli našeho regionu si ministr prohlédl Plzeňskou teplárenskou a za-
vítal do Chráněné krajinné oblasti Český les.

Poklepem na základní kámen byla 31. března slavnostně zahájena 
výstavba druhé etapy Plzeňského vědecko-technologického parku. 
Do června roku 2012 by mělo na Borských polích vyrůst sedm po-
lyfunkčních objektů, v nichž vzniknou hlavně laboratorní, zkušební 
a vývojové dílny. Využívat je budou začínající i zavedené inovační 
firmy. slavnostního zahájení výstavby se zúčastnil také náměstek 
hejtmana Plzeňského kraje Jiří struček (první zleva).

Již 4. ples učitelů Plzeňského kraje, tentokrát ve stylu třicátých let, se 
konal v pátek 25. března v plzeňské měšťanské besedě. Pedago-
gičtí pracovníci opět dokázali, že se umí bavit. Většina návštěvníků 
přišla stylově oblečená a náramně si tuto společenskou akci užívala. 
Během večera se všichni učili tancovat charleston i tanec shimmy. 
O půlnoci parket ovládly tanečnice kankánu a jejich strhující výkon 
ještě podtrhl skvělou atmosféru plesu. 

Dvanáct chráněných bytů pro jednotlivce i páry, malou pekárnu 
(na snímku), která funguje jako sociálně-terapeutická dílna, a pro-
dejnu s cukrárnou postavil v centru stoda tamní domov pro oso-
by se zdravotním postižením. stavbu za zhruba 45 milionů korun, 
která by měla přispět k začlenění klientů domova do společnosti, 
mohl uskutečnit díky dotaci z Evropské unie a od Plzeňského kraje. 
Ten jako zřizovatel stodského sociálního zařízení vyčlenil na pro-
jekt sedm milionů korun. slavnostního otevření chráněného bydlení 
a souvisejících provozů se 11. dubna zúčastnila řada významných 
osobností. Nechyběli mezi nimi hejtman milan Chovanec či sená-
torka Dagmar Terelmešová, která stála u zrodu projektu. 



8  I  Duben 2011

RŮZNé

současná vláda, bez toho aniž by zahájila celospolečenskou debatu o podobě důcho-
dové reformy, chystá nedomyšlené kroky, které, pokud budou přijaty, ohrozí životní jisto-
ty našich občanů, jak mladších, tak i těch již v důchodovém věku.  

důchodoVý systéM Musí být spraVedlIVý

řadu důležitých bodů projed-
nala na svém 77. zasedání 
rada plzeňského kraje. Zde 
jsou některé z nich. 

   Rada odsouhlasila, že kraj uvolní ze své-
ho rozpočtu 200 tisíc korun na humanitár-
ní pomoc Japonsku. Peníze budou zaslány 
prostřednictvím japonského velvyslanectví 
přímo postiženým oblastem.

   Rada odsouhlasila zařazení rekonstrukce 
silničního mostu v Medovém Újezdu na Ro-
kycansku do investičního plánu stavebních 
akcí pro letošní rok. Rekonstrukce v celkové 
hodnotě zhruba 4,5 milionu korun je ne-
zbytná pro plynulý průběh stavebních prací  
v rámci výstavby III. tranzitního železniční-
ho koridoru. S obnovou mostu v Medovém 
Újezdu by se mělo začít už v květnu. 

   Rada Plzeňského kraje podpoří 30 žada-
telů, kteří předkládají projekty do 13. výzvy 
Regionálního operačního programu (ROP) 
NUTS II Jihozápad. To dává těmto žada-
telům výrazně větší naději na zisk dotace  
z Evropské unie. 

teleGraFIcKy 
Ze Zasedání
KraJsKé rady

Vláda nehledá celo-
společenský konsenzus 
tak, aby se důchodový 
systém rozvíjel a do 
budoucna zajistil všem 
důchodcům důstojné  
a klidné stáří.
Spojovat reformu dů-
chodového pojištění se 
zvýšením sazby daně  
z přidané hodnoty je zá-

sadní chybou. Nápad dočasně „zalepit díry“ 
v příjmech průběžného důchodového systému 
zvýšením dolní sazby daně z přidané hodnoty 
naopak vyvolá další ekonomické a sociální 
problémy. Povede k radikálnímu zdražení zá-
kladních životních potřeb většiny našich obča-
nů, jako jsou potraviny, léky, bydlení, služby, 
veřejná doprava, knihy a podobně. 

Vláda hodlá reformou vyvést ze současné-
ho systému část prostředků do soukromých 
penzijních fondů. Navíc chce zákonem nutit 
pojištěnce, kteří se pro tento krok rozhodnou, 
aby ještě povinně přispívali do těchto fon-
dů vlastními prostředky, a to až do dosažení 
důchodového věku. Ale pozor, bez záruky 
ze strany státu za takto svěřené prostředky 
soukromým fondům! Konec konců předsta-
vu, jak taková reforma může dopadnout, již 
 v případě Maďarska či Slovenska máme. 
Stát by naopak měl mít důchodový systém 
pod svojí kontrolou a udržet dosavadní prů-
běžný systém.
Že je třeba průběžný důchodový systém 
reformovat, o tom není pochyb. Hlavním 
zdrojem pro takovou reformu může být 
znovuzavedení progresivní daně z příjmů, 
tedy vyšší zdanění pro ty, kteří více vydělá-

vají. Lze si představit i mírné zvýšení daně 
z příjmů firem až o dvě procenta. Do prů-
běžného financování mohou také přispět 
výnosy ze spotřebních daní na tabák a al-
kohol či zdanění hazardu. Je třeba odstranit  
i znevýhodnění zaměstnanců oproti OSVČ 
ve výši odvodů na pojištění nebo transfor-
movat současný systém soukromého pen-
zijního připojištění se státním příspěvkem 
tak, aby byl vhodným nástrojem přilepšení 
k důchodu. To vše je něco jiného než aso-
ciální solidarita chudých s bohatými, jak ji 
připravuje koaliční vláda v podobě zvýšení 
sazby DPH, které nejvíce zatíží právě občany  
s nízkými příjmy, mladé rodiny s dětmi, seniory 
a zdravotně postižené. 

Ing. Václav Votava,
zastupitel Plzeňského kraje
a poslanec Parlamentu ČR

VyhraJte ZaJíMaVou KnIhu!
Květnové oslavy osvobození se 
rychle blíží. stejně jako v uply-
nulých letech nabídnou na 
mnoha místech našeho kraje 
velmi zajímavý program. My 
jsme pro vás jako předzvěst 
květnových oslav připravi-
li soutěž o knihu vzpomínek 
„svědectví pamětníků druhé 
světové války“.
publikaci získá deset vylosova-
ných soutěžících, kteří správně 
odpovědí na tuto otázku:
Kdo vedl ve druhé světové válce 
americkou armádu, která osvo-
bodila jihozápad čech včetně 
plzně, rokycan a chebu?
odpovědi zasílejte do 4. květ-
na s vašimi kontaktními údaji 
na adresu Krajský úřad plzeň-
ského kraje, odbor kancelář 
hejtmana – oddělení mediál-
ní komunikace, Škroupova 18, 
306 13 plzeň nebo e-mailem 
na adresu redakce@plzensky-
kraj.cz. do předmětu e-mailu 
uveďte „soutěž o knihu“. Jmé-
na výherců najdete na strán-
kách květnového vydání mě-
síčníku plzeňský kraj.



sIlnIce I/27 potřebuJe FInanční InJeKcI

DOPRAVA
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Důležitá dopravní tepna, silnice I/27 (E53) spojující plzeňský kraj a bavorsko, potřebuje 
v úseku Plzeň–Deggendorf výraznou finanční injekci. Některá místa už totiž nevyhovují 
současné hustotě silničního provozu a požadavkům na jeho bezpečnost. Shodli se na 
tom účastníci jednání, které se uskutečnilo v polovině března v Klatovech.

Vlak LINK polské firmy PEsA Bydgoszcz je naprostou novinkou. Zatím se neprohání na žádné ze světových železničních tratí, k dispozici jsou 
pouze jeho vizualizace.  

noVé VlaKy nabídnou rychlost I KoMFort
Výrazné vylepšení služeb pro cestující, kteří využívají že-
lezniční trať číslo 180 v úseku plzeň–domažlice, připravu-
je Plzeňský kraj ve spolupráci s Českými dráhami (ČD).

Do provozu zde totiž bude v následujících 
třech letech nasazeno devět moderních vla-
ků. Nákladnou akci finančně podpoří Evrop-
ská unie prostřednictvím Regionálního ope-
račního programu NUTS II Jihozápad. 
Výběrové řízení na dodávku vozidel orga-
nizovaly České dráhy. Vyhrála polská firma 
PESA Bydgoszcz, která nabídla zbrusu nový 
typ vlaku nesoucí označení LINK. Prvních šest 
vozidel by mělo na trati mezi Plzní a Doma-
žlicemi jezdit už v příštím roce, zbývající tři 
se přidají v průběhu let 2013 a 2014. „Cestu-
jící se mohou těšit na moderní klimatizované 
vlaky s konstrukční rychlostí 120 km/h, které 
budou částečně nízkopodlažní, což ocení 
hlavně senioři a matky s kočárky. Samozřej-
mostí budou polstrovaná sedadla s opěrka-
mi hlavy a rukou či centrální ovládání dveří. 
Vozidla budou vybavena také elektronickým 
akustickým systémem pro hlášení zastávek 
 a dalších dopravních informací, chybět 
nebude univerzální prostor pro přepra-

vu velkých zavazadel, jako jsou například 
jízdní kola,“ popisuje Jaroslav Bauer, první 
náměstek hejtmana Plzeňského kraje pro 
oblast dopravy.
V současnosti zajišťují přepravu na trati čís-
lo 180 různé druhy souprav. Často se jedná  
o pět až sedm přívěsných vozů tažených 
dieselovou lokomotivou. Provoz lokomotiv, 
starých často několik desítek let, je zejména 
kvůli velké spotřebě paliva příliš nákladný. 
„Dvoudílné motorové jednotky LINK budou 
lehčí, jejich provoz bude úspornější a mno-
hem ekologičtější. V Plzni a Domažlicích 
navíc odpadne nutnost složitého přepřahá-
ní lokomotivy. Bude stačit, když strojvůdce 
přejde z jednoho konce vozidla, případně 
soupravy, na druhý,“ konstatuje Marcela Be-
nediktová ze společnosti POVED (Plzeňský 
organizátor veřejné dopravy). Jak dodává, 
nové polské vlaky bude možné rychle spojit 
do soupravy čítající až tři vozidla.

Nasazení vlaků LINK přinese výrazné zvýšení 
kvality cestování. „Jsme si vědomi toho, že 
technický stav současných vozidel na želez-
nici není ideální. Proto se vedení kraje roz-
hodlo do smlouvy s Českými dráhami zakom-
ponovat požadavek na tato nová vozidla. 
Věřím, že cestující v Plzeňském kraji budou  
s novými vozidly spokojeni, železniční dopra-
va mezi Plzní a Domažlicemi získá na atrak-
tivitě a stane se plnohodnotnou alternativou 
individuální automobilové dopravy,“ uzavírá 
Jaroslav Bauer.

Na setkání představitelů krajů, regionů 
a měst z obou stran hranice nechyběli napří-
klad Jaroslav Bauer, první náměstek hejtma-
na Plzeňského kraje pro oblast dopravy, 
Jaroslav Vejprava, vedoucí Odboru dopravy 
a silničního hospodářství Krajského úřadu 
Plzeňského kraje, vládní prezident Dolního 
Bavorska Heinz Grunwald, zemský radní 
Deggendorfu Christian Bernreiter či zemský 
radní Regenu Heinz Wölfl. Z jednání vyply-
nulo, že je třeba intenzivně hledat možnosti, 
jak financovat tolik potřebné stavební úpravy 
mezinárodní silnice I/27.

„Jedná se o velice důležitou spojnici mezi 
Plzní, Klatovy, Železnou Rudou, Regenem, 
Deggendorfem a Mnichovem s přímým na-
pojením na dálnice D5 a A3. Tato silnice 
hraje zásadní úlohu při udržování demogra-
fické stability v příhraniční oblasti, vytváření 
podmínek pro hospodářské aktivity, tvorbě 
nových pracovních míst, podpoře cestovní-
ho ruchu. Také je třeba si uvědomit, že je to 
jediný silniční koridor s vyhovující kapacitou 
v rozsáhlém území chráněných přírodních 
lokalit,“ popisuje první náměstek hejtmana 
Jaroslav Bauer.

Více práce na úpravách silnice I/27 čeká 
českou stranu. V první řadě je třeba vyřešit 
problém dvou nízkých železničních mostů, 
které se nacházejí v katastrech obcí Běšiny 
a Alžbětín. V úvahu přichází buď výstavba 
nových mostů, nebo zahloubení silnice. Dal-
šími nákladnými akcemi, na které je třeba 
najít finanční prostředky, jsou obchvaty Kla-
tov a Přeštic. Na bavorské straně, kde byl 
v poslední době vybudován například ob-
chvat Zwieselu, půjde v budoucnu především 
o rozšiřování vozovky.



TIPY NA VÝLET

10  I  Duben 2011

  1 bolfánek u chudenic 
  2 březinka
  3 čerchov u domažlic
  4 chlum u plzně
  5 chlum v chanovicích  
  6 Koráb u Kdyně
  7 Kožich u libákovic     
  8 Krkavec u plzně   
  9 Křížový vrch u stoda 
10 Milíře u rozvadova
11 pancíř
12 planá – bohušův (Šibeniční) vrch
13 plzeň – Věž katedrály sv. bartoloměje
14 poledník 
15 sedlo u albrechtic
16 svatobor 
17 sylvánský vrch u plzně  
18 Zvon 
19 železný Újezd – rozhledna "na skále" 

rozhledny v plzeňském kraji

www.turisturaj.cz
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turIsté chtěJí ŠuMaVu a Výlety na Kolech
Do našeho regionu zavítá každoročně téměř půl milionu turistů. Tuzemské návštěvníky 
nejvíce zajímá cykloturistika a pobyty na Šumavě, lákají je také nejrůznější kulturní akce. 
Plzeňský kraj se snaží vyjít turistům maximálně vstříc a ve spolupráci se zainteresovanými 
subjekty pro ně připravovat co nejlepší podmínky.

Od začátku roku se Plzeňský kraj prezentoval 
na pěti veletrzích zaměřených na cestovní 
ruch zejména pro domácí klientelu. Stánek 
našeho kraje neměl ani jednou o návštěvní-
ky nouzi.
„Prvním místem, kde letos turisté a zájemci 
o cestování mohli vidět expozici Plzeňského 
kraje, byl v polovině ledna veletrh Region-
tour v Brně. Návštěvníky zajímala především 
místa v Plzni, na severním Plzeňsku, Tachov-
sku a na Šumavě. Nejžádanější materiály se 
týkaly možnosti dovolené pro rodiny s dětmi 
nebo menší skupiny seniorů. Ze strany ces-
tovních kanceláří byl zájem dokonce takový, 
že jsme propagační materiály rozesílali do-
datečně poštou,“ popisuje první letošní vele-
trh Václav Koubík, radní Plzeňského kraje pro 
oblasti kultury, památkové péče, cestovního 
ruchu a marketingu. 
V únoru se konal veletrh Holiday World v Pra-
ze, kde se Plzeňský kraj již tradičně prezen-
toval společně s městem Plzeň a společností 
Plzeňský Prazdroj. V březnu pak stánek Pl-
zeňského kraje lákal návštěvníky na veletrhu 
cestovního ruchu Euroregiontour v Jablonci 
nad Nisou. Téma letos znělo Dovolená pro 
rodiny s dětmi. „Veletrhu se zúčastnila pa-
desátka vystavovatelů ze tří zemí. U našeho 
stánku byl největší zájem o katalogy ubytová-
ní, tematicky zaměřené propagační materiá-
ly, cyklomapy nebo o mapu rybářskou,“ vy-
počítává Václav Koubík a dodává, že právě 
pro rodiny s dětmi má kraj připraveny nové 
propagační materiály. 
Na možnosti cykloturistiky byl soustředěn 
další březnový veletrh, tentokrát v Hradci 

Králové. Na veletrhu Infotour byl v rámci 
prezentace Plzeňského kraje největší zájem 

Prezentaci Plzeňského kraje na veletrhu Regiontour v Brně dominoval obrovský pivovarnický 
sud.

o Šumavu, která cykloturisty láká především 
díky krásné přírodě a členitému terénu. „Ko-
nec března patřil také cyklistice, v Praze se 
konal druhý ročník veletrhu For Bikes. Této 
akce se letos zúčastnila řada osobností, 
nechyběl například nesmírně populární pl-
zeňský cyklista let minulých Antonín Barto-
níček,“ říká Alena Svobodová, vedoucí Od-
boru kultury, památkové péče a cestovního 
ruchu Krajského úřadu Plzeňského kraje. 
Veletrh For Bikes letos nabídl 130 vystavo-
vatelů a ačkoliv se jednalo teprve o druhý 
ročník, navštívilo jej více než 18 tisíc lidí. Mi-
lovníci cyklistiky si nejčastěji odnášeli cyklo-
mapy a také katalogy kempů. „Na veletrh 
jsem vyrazil s kamarády cyklisty hlavně kvů-
li prezentacím výrobců kol. A ačkoliv mám 
mnoho míst na kole projetých, zaujal mě 
soubor cyklomap Plzeňského kraje. Určitě  
v něm najdu inspiraci pro další výlety,“ řekl 
s úsměvem Karel Mareš, který do pražských 
Letňan dorazil z Domažlicka.

Krajský radní Václav Koubík (vlevo) s legendou československé cyklistiky Plzeňanem Antoní-
nem Bartoníčkem na veletrhu For Bikes v Praze.



Řady soutěží se každoročně účastní Střední 
odborné učiliště stavební Plzeň. Jeho žáci, 
konkrétně budoucí klempíři, pokrývači a tesa-
ři, předvedli své schopnosti na začátku března 
v rámci souběžných soutěží v Náchodě a Ja-
roměři. Družstva plzeňské školy si svým umístě-
ním zajistila postup do mezinárodních kol na 
stavebním veletrhu v Brně. Střední odborné 
učiliště stavební v březnu také jednu soutěž 
samo pořádalo – jednalo se o devátý ročník 
klání s trochu neobvyklým názvem „O hoblík 
Káji Hoblíka“. Své dovednosti zde předvedli 
budoucí truhláři. Z deseti soutěžících škol byla 
nejúspěšnější Střední odborná škola a Střed-
ní odborné učiliště Sušice, pořádající škola 
byla třetí. „Mám vždycky radost, když vidím, 
co žáci škol v našem regionu dovedou. Je ne-
smírně důležité, aby si řemesla i v budoucnu 
zachovala dobrou úroveň,“ říká Jiří Struček, 
náměstek hejtmana Plzeňského kraje pro ob-
lasti školství, mládeže a sportu, který soutěž 
slavnostně zahájil. 
K oblíbeným akcím patří také soutěž pro žáky 
maturitního oboru Mechanik – elektronik „GES 
ELECTRONICS CUP“. Pátý ročník uspořádala 
na konci března Integrovaná střední škola 
Stod. Soutěžit přijeli žáci třinácti škol z celé 
České republiky, kteří museli v časových limi-
tech plnit náročné teoretické i praktické úkoly. 
Potěšilo vítězství Jana Kafky i třetí místo Jana 
Pittra z pořádající školy. 
Na konci března se konala ještě jedna zajíma-
vá soutěž. Střední průmyslová škola strojnická 
Plzeň organizovala již desátý ročník celostát-
ní soutěže odborných dovedností „Modelář“.  
A žákům pořádající školy se opravdu dařilo. 
První místo Jakuba Čejky a druhé místo La-
dislava Slavíka bylo umocněno jejich společ-
ným vítězstvím v kategorii družstev.

ŠKOLsTVí

12  I  Duben 2011

potlesK pro neJMIleJŠí Koncert

břeZen Ve ZnaMení ZaJíMaVých soutěží
Měsíc březen je pro střední školy a střední odborná uči-
liště v našem regionu obdobím, kdy se zaměřují na nej-
různější soutěže a porovnávají tak dovednosti a tvůrčí 
schopnosti svých žáků. Také letos se uskutečnila celá 
řada zajímavých akcí.

přIJíMací říZení
na střední ŠKoly
běží naplno
přijímací řízení na střední školy je v pl-
ném proudu. stejně jako v loňském roce 
měl i letos každý žák možnost podat  
v prvním kole tři přihlášky. právě v těch-
to dnech uchazeči o studium obdrží 
rozhodnutí o přijetí či nepřijetí na jimi 
zvolenou školu.
pokud má žák zájem studovat na škole, 
na kterou byl přijat, musí jí do pěti dnů 
od převzetí rozhodnutí o přijetí předat 
svůj zápisový lístek. Jestliže tak v daném 
termínu neučiní, jeho nárok na studium 
na této škole zaniká. V případě, že žák 
přijat nebyl, má možnost do tří dnů 
od doručení rozhodnutí podat řediteli 
střední školy odvolání proti nepřijetí.
aktuální informace o volných místech 
na středních školách jsou k dispozici na 
internetovém portálu plzeňského kraje 
www.plzensky-kraj.cz.  

Mezi tradiční organizátory soutěží patří Střed-
ní průmyslová škola dopravní Plzeň. V první 
polovině března uspořádala soutěž „Fiktivní 
výběrové řízení“. Účastníci předvedli, jak zvlá-
dají prezentovat své znalosti a dovednosti 

při pohovoru. Bez této dovednosti se dnes 
absolventi na trhu práce jen těžko prosazují. 
Obdobný smysl, tedy zlepšení komunikačních 
schopností, měla i další soutěž, kterou tato 
škola letos pořádala – „Prezentace podniku“.

V devátém ročníku soutěže budoucích truhlářů „O hoblík Káji Hoblíka“ zvítězil Václav Krbec 
(na snímku) ze střední odborné školy a středního odborného učiliště sušice.

Mladí umělci předvedli publiku i odborné 
porotě své schopnosti v deseti kategoriích za-
měřených především na hudbu a tanec. Ti nej-
lepší postoupili do celostátního kola, které se 
odehraje koncem května v Uherském Hradišti.  
Již devatenáctý ročník Nejmilejšího koncertu 
hostily dvě scény – v lidovém domě a v sou-
sedním kině. Konkurence mezi soutěžícími byla 
stejně jako v uplynulých letech velká, akce se 
zúčastnilo několik desítek dětí ze čtrnácti dět-
ských domovů z Plzeňského a Karlovarského 
kraje. Výborně si vedly děti z pořádajícího 
staňkovského domova, které zvítězily ve čty-
řech kategoriích, několik pomyslných medailí si 
odvezly například také děti z Plané u Marián-
ských Lázní či plzeňského Domina. 
Akci slavnostně zahájil Jiří Struček, náměstek 
hejtmana Plzeňského kraje pro oblasti škol-
ství, mládeže a sportu. „Jsem pyšný na výkony 

všech soutěžících. Poděkování patří nejen jim, 
ale i pracovníkům dětských domovů, kteří je při-
pravovali, a vedení staňkovského domova, jež 
se zhostilo pořadatelské funkce na výbornou,“ 
uvedl při sledování Nejmilejšího koncertu.
Plzeňský kraj je zřizovatelem sedmi dětských 
domovů. „Všechny jsou rodinného typu a cílem 
je, aby se život dětí v těchto zařízeních co nejví-
ce podobal životu v normální rodině. Proto se 
děti v místě sídla dětského domova zapojují 
do akcí pořádaných školami nebo tamními or-
ganizacemi, ty talentované se vzdělávají v zá-
kladních uměleckých školách. Pro všechny děti 
z dětských domovů se navíc na krajské i celo-
státní úrovni průběžně připravuje řada sportov-
ních a kulturních akcí či soutěží,“ popisuje Věra 
Šašková z Odboru školství, mládeže a sportu 
Krajského úřadu Plzeňského kraje. 

tradiční soutěž pro děti z dětských domovů nazvaná 
Nejmilejší koncert se uskutečnila ve čtvrtek 7. dubna ve 
staňkově na domažlicku. 



práce krajského radního je časově velice ná-
ročná. budete i nadále zastávat funkci staros-
ty prvního plzeňského obvodu?
Budu a byla to moje podmínka, abych funkci 
radního přijal. Lochotín miluji a nechci ho opus-
tit. Vím, že je to hodně práce, ale když si ji člověk 
dobře zorganizuje, dá se to stihnout. Musím sa-
mozřejmě často obětovat víkendy, ve všední dny 
vstávám v půl páté ráno a někdy dělám pozdě 
do noci.  

při čem si nejlépe odpočinete od pracovního 
stresu?
Mám skvělou ženu a dvě malé děti. Rodina 
přináší velké odreagování. Navíc jsem člověk, 
který se nikdy v životě nenudil, takže mám hod-
ně koníčků. Rád sportuji, teď především plavu 
a jezdím na kole, průběžně se věnuji politologii 
a historii, tedy oborům, kterým jsem zasvětil svůj 
profesní život na Západočeské univerzitě v Plzni. 
Snažím se neustále doplňovat svoji poměrně vel-
kou knihovnu odborné literatury, která čítá zhru-
ba patnáct tisíc svazků. A když hovořím o zbavo-
vání se pracovního stresu, nesmím zapomenout 
na to, že mám řadu skvělých spolupracovníků. 
Například na radnici prvního plzeňského ob-
vodu se většinou necítím jako v práci, ale jako 
doma. Vládne tam perfektní atmosféra.  

v kraji, opravdu vás zarazí, v jakých poměrech 
tamní klienti žijí. I s tím je třeba něco dělat! Kro-
mě krajského rozpočtu je třeba čerpat peníze 
i z jiných zdrojů. Budu hodně tlačit na získává-
ní nejrůznějších státních i evropských dotací. 
A budu podporovat projekty, které nejsou naříze-
né „shora“, ale vznikají přímo tam, kde lidé žijí. 
Jeden příklad. Krátce po mém nástupu do funk-
ce za mnou přišla ředitelka bystřického domova 
pro osoby se zdravotním postižením s myšlenkou 
na vznik krásného chráněného bydlení pro urči-
tou skupinu klientů. Bystřický domov na projektu 
spolupracuje s městem Domažlice a věřím, že 
kraj podá pomocnou ruku.  

Je možné někde ušetřit?
Samozřejmě, cesta rozumných úspor je nesmír-
ně důležitá. Skvělou ilustrací, jak se dá šetřit, 
jsou rekonstrukce krajských sociálních zařízení 
v Bystřici nad Úhlavou a Domažlicích. Staveb-
ní práce zdárně probíhají za plného provozu 
a bez vážného dopadu na každodenní život 
klientů. Služby jsou zde nepřetržitě poskytovány 
a tím se šetří opravdu hodně peněz. Ale v rám-
ci zajištění konkrétních sociálních služeb v na-
šem kraji se už více šetřit nedá. To by pak mohl 
nastat jejich kolaps.

s jakými cíli jste nastou-
pil do funkce krajského 
radního pro oblast soci-
álních věcí?
Chci pokračovat v tren-
du, který nastolila má 
předchůdkyně a nyní 
senátorka Dagmar Terel-
mešová. Dobře jej znám, 
uplynulé dva roky jsme 
velice úzce spolupraco-

vali. Navíc sociální problematika je mi opravdu 
blízká, dlouhou dobu jsem stál v čele opozič-
ních snah o změnu sociální politiky města Plzně. 
O svém působení ve funkci krajského radního 
mám samozřejmě jasné představy. V době, kdy 
vláda výrazně ubírá finanční prostředky určené 
na sociální sféru, musí kraj hledat řešení, která 
nebudou ani jednoduchá, ani příjemná.    

to jistě nebude procházka růžovým sadem. 
Jak na to?
Je potřeba intenzivně jednat s kolegy z ostatních 
resortů v rámci krajské rady o přerozdělování fi-
nančních prostředků. Nechci být konkrétní, ale 
jsou oblasti, kam putuje poměrně dost peněz, 
které by byly v sociální sféře užitečnější. Když se 
půjdete podívat do některých sociálních zařízení 

Rada Plzeňského kraje má od 7. března nového člena. Po rezignaci Dagmar Terelmešové, 
která uspěla v říjnových volbách a nyní se již naplno věnuje práci senátorky, se oblasti so-
ciálních věcí ujal Miroslav brabec (na snímku), starosta prvního plzeňského obvodu. Jeho 
nástup do velice důležité funkce potvrdili na svém zasedání krajští zastupitelé.

noVého radního čeKá perManentní boJ
o dostateK FInancí pro socIální sFéru
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sOCIÁLNí OBLAsT

předstaVuJeMe: doMoV pro senIory VlčIce
Domov pro seniory Vlčice se nachází u města blovice na jižním Plzeňsku v klidné rekreač-
ní oblasti. Je příspěvkovou organizací Plzeňského kraje. Žijí v něm klienti, kteří potřebují 
pomoc při zvládání běžných úkonů v rámci péče o vlastní osobu. 

Dvoupodlažní budova vlčického domova 
je vybavena dvěma výtahy. Má 39 jedno-
lůžkových pokojů, z toho čtyři bezbariérové,  
a osm dvoulůžkových pokojů určených především 
pro manželské páry. Všechny obytné jednotky 
jsou vybaveny koupelnou se sprchovým koutem 
a toaletou, ve většině je i malá kuchyňská linka. 
Celková kapacita domova je 55 obyvatel.
Budova má bezbariérový přístup. „V loňském roce 
byly díky sponzorským darům vyměněny i vchodo-
vé dveře, nyní tedy mají automatické otvírání. Pohyb 
obyvatel, kteří jsou upoutáni na vozík, je tak ještě 
snadnější,“ konstatuje ředitelka domova Hana Jen-
číková. Jak dodává, obytné jednotky jsou postup-
ně vybavovány novým nábytkem, který je přizpů-
soben ztíženým pohybovým možnostem seniorů.  
V současné době také probíhají stavební práce 
na přístavbě budovy, protože kapacita domova 
je nedostatečná. „V pořadníku je neustále zhruba 

sto žádostí o umístění. Velice se těšíme na to, až 
se tato situace zlepší,“ dodává ředitelka.  
Domov je vybaven stravovacím provozem a pro-
dejním stánkem, kde si senioři mohou koupit na-
příklad nápoje či jiné trvanlivé zboží. Klientům 
jsou pravidelně k dispozici pedikérka, kadeřnice 
a fyzioterapeutka. Zdravotní péči zajišťují zdra-
votní sestry. Obyvatelé domova si mohou vybrat 
svého ošetřujícího lékaře, který k nim v případě 
potřeby dojíždí z Blovic. V budově domova je 
detašované pracoviště Zdravotnické záchranné 
služby Plzeňského kraje, jejíž pracovníci klientům  
v případě nutnosti také pomáhají.
Všichni pracovníci vlčického domova se snaží 
svým klientům přichystat co nejpestřejší pro-
gram. „Naším hlavním posláním je zajistit senio-
rům důstojné stáří, když už nemohou žít ve svém 
přirozeném prostředí z důvodu snížené sobě-
stačnosti. Obyvatelé domova se mohou účastnit 

například pravidelných cvičení k posílení fyzické 
kondice, četby na pokračování, takzvaných ka-
váren spojených s kulturním programem, někteří 
studují univerzitu třetího věku. Kdo má zájem, 
může se zapojit třeba do společného vaření 
a pečení či do kroužku, kde se vyrábějí krásné 
dekorační předměty,“ uzavírá Hana Jenčíková. 
Více informací o vlčickém domově najdete na 
adrese www.domov-vlcice.cz.

Budova vlčického domova se nachází zhruba 
dva kilometry od Blovic na jižním Plzeňsku.
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mečná je například zdejší kolonie racka 
chechtavého, v mokřadu hnízdí zhruba 
pět set párů. Vyskytují se zde také další 
vzácné druhy, mezi které patří potápka 
černokrká, potápka malá, potápka roháč, 
čírka modrá a několik párů kachny kopřiv-
ky obecné. 
V loňském roce Plzeňský kraj vybudoval  
v této přírodní rezervaci pozorovatelnu vodních 
ptáků. Návštěvníci mohou z ochozu ve výšce 
pět metrů za pomoci dalekohledu pohodlně 
sledovat život v této malé ptačí říši.

Znáte přírodu naŠeho KraJe?
Chcete si udělat malý test, jak 
dobře znáte přírodu plzeňského 
kraje? Tak právě pro vás je při-
praven cyklus fotografických há-
danek.

V každém vydání měsíčníku Plzeňský kraj 
najdete jeden snímek, na kterém je zachy-
ceno něco z přírodních krás. Vaším úko-
lem je určit, o jaké místo se jedná. Aby 
to nebylo tak těžké, přichystali jsme pro 
vás také malou nápovědu. správnou od-
pověď na otázku najdete vždy ve stejném 
vydání měsíčníku, a to na straně 19. Cyk-
lus fotografických hádanek je nesoutěžní.  

Jak se nazývá přírodní rezervace, 
která je na snímku?
Tato přírodní rezervace se nalézá mezi ob-
cemi Líně a Úherce. Jedná se o mokřad 
o rozloze zhruba dvanáct hektarů s ote-
vřenou vodní plochou v místech zaniklého 
rybníka. Mokřad je napájen vodou z Luč-
ního potoka a vývěry z dřívější důlní těžby 
v blízkém okolí. Vodní plocha je obklope-
ná a částečně zarostlá rákosinami.  
Přírodní rezervace byla vyhlášena v roce 
2006. Cenná je především díky širokému 
spektru hnízdících vodních ptáků. Výji-

>>

WeboVý portál
podporuJe ochranu
žIVotního prostředí

není vám lhostejné životní prostře-
dí a chcete se aktivně zapojit do 
projektů na jeho ochranu? právě 
pro vás je určen nový webový por-
tál eVVo (environmentální vzdělá-
vání, výchova a osvěta). najdete 
jej na adrese http://evvo.plzen-
sky-kraj.cz nebo se na něj velmi 
snadno dostanete proklikem z we-
bového portálu plzeňského kraje 
www.plzensky-kraj.cz. Ikonu eVVo 
najdete na úvodní straně vpravo 
nahoře.   
portál eVVo, o který se starají pra-
covníci odboru životního prostředí 
krajského úřadu, je vlastně jakým-
si rozcestníkem ekologické výchovy 
v plzeňském kraji. hlavní menu je 
rozděleno do několika sekcí. sek-
ce „Koncepce eVVo pK“ obsahuje 
Koncepci environmentální výcho-
vy, vzdělávání a osvěty plzeňské-
ho kraje. sekce „organizační síť 
eVVo“ umožňuje získat kontakty 
na jednotlivé organizace eVVo  
a snadno se podívat na jejich we-
bové stránky. „environmentální po-
radenství“ informuje o síti enVIc. 
„naučné stezky“ obsahují přehled 
a stručné informace o naučných 
stezkách plzeňského kraje, jejichž 
výstavbu, údržbu a propagaci pl-
zeňský kraj finančně podporuje, 
stejně tak jako záchranné stanice 
živočichů. „publikační činnost“ in-
formuje o rozsáhlé publikační čin-
nosti odboru životního prostředí 
krajského úřadu. sekce „podpo-
řené projekty“ a „dotace eVVo“ 
uvádějí přehled o poskytnutých 
dotacích na ekologické projekty  
v minulých letech. Webový portál 
obsahuje také informace o projek-
tech plzeňského kraje „V přírodě 
s přírodou“ a „Zelené školní za-
hrady“. složka „Školství“ zahrnuje 
články odboru školství, mládeže 
a sportu krajského úřadu. pokud 
pořádáte akci s environmentální 
tematikou a zašlete plakát na ad-
resu evvo@plzensky-kraj.cz, bude 
zveřejněn v sekci „aktuality“.

Rok 2011 byl vyhlášen Organizací spojených národů 
(OSN) Mezinárodním rokem lesů. Je to poprvé, kdy je 
věnována lesům a jejich obhospodařování taková pozor-
nost na celosvětové úrovni. 

letoŠní roK patří lesůM

Hlavním cílem Mezi-
národního roku lesů je 
především upozornit 
veřejnost na význam  
a přínos lesů pro společ-
nost a na nutnost jejich 
obhospodařování trvale 

udržitelným způsobem. Tomu také odpovídá 
ústřední téma, které zní „Lesy pro lidi“.
Lesy jsou domovem a zdrojem obživy pro 
1,6 miliardy lidí a prostředím pro 80 procent 
suchozemských rostlinných a živočišných dru-
hů. Pokrývají 31 procent souše a hrají tak 
zásadní roli při udržování stabilního globál-
ního klimatu. Nezastupitelná je však i funkce 
dřevoprodukční, neboť dřevo je obnovitelná 
čistě přírodní surovina bez jakéhokoliv nega-
tivního vlivu na lidské zdraví.
V České republice se lesy rozkládají na ploše 
více než 2,6 milionu hektarů, což představu-
je bezmála 34 procent území. Toto číslo na-
víc každoročně vzrůstá, v posledních letech  
o více než dva tisíce hektarů ročně. Nejstar-

ší chráněná území u nás se nacházejí právě 
v lesích – jedná se například o Žofínský či 
Boubínský prales. 
Mezinárodní rok lesů je ideální příležitostí na-
vštívit les společně s odborníky a lépe porozu-
mět hospodaření v lese. Proto lesníci v našem 
regionu připravují pro veřejnost řadu zajíma-
vých akcí. Patří mezi ně například setkání na 
různých místech Plzeňského kraje, která na 
měsíce květen a červen chystá Sdružení vlast-
níků obecních a soukromých lesů v ČR.
Možnost seznámit se s lesem a lesnictvím 
bude mít veřejnost také na akcích připravo-
vaných ve spolupráci Správy veřejného stat-
ku města Plzně, podniku Lesy České repub-
liky a Ústavu pro hospodářskou úpravu lesů 
– pobočky Plzeň. Jedná se například o již 
tradiční setkání lesníků s veřejností „Den lesa 
na Sofronce“, které se uskuteční 11. května  
v arboretu Sofronka v Plzni–Bolevci.  
Další informace k Mezinárodnímu dni lesů  
a kompletní přehled chystaných akcí najde-
te na portále Plzeňského kraje www.plzen-
sky-kraj.cz.
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KraJ by se Mohl stát členeM
sítě ZdraVých Měst a reGIonů
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Plzeňský kraj by se mohl stát už letos v červenci členem 
Národní sítě Zdravých měst České republiky. Po jednání 
s předsedou této organizace Petrem Švecem to uvedl 
Ivo Grüner, náměstek hejtmana Plzeňského kraje pro 
oblasti regionálního rozvoje, fondů EU a informatiky. Zá-
měr musí ještě schválit krajská rada a zastupitelstvo. 

do terénu Míří
hlídKy na Kolech
další z dílčích projektů, které se podařilo 
zrealizovat v rámci projektu plzeňský kraj 
– bezpečný kraj, se jmenuje „na kole blí-
že občanům“. připravilo jej krajské poli-
cejní ředitelství ve spolupráci s plzeňským 
krajem. 
přípravy projektu byly završeny v pon-
dělí 4. dubna, kdy policisté z krajské-
ho ředitelství převzali devět horských 
kol zabezpečených ochrannými čipy 
a dvacet sad speciálního cyklistického 
oblečení a vybavení. to vše v celkové 
hodnotě 380 tisíc korun. náklady uhradil 
ze svého rozpočtu plzeňský kraj. policisté 
z vybraných obvodních oddělení se tak 

nyní snadno dostanou i do míst, kam ne-
mohou zajíždět se služebními vozy a kde 
mají pěší hlídky velmi omezené možnosti. 
Jedná se například o stále populárnější 
cyklostezky, klidové a rekreační zóny, par-
ky či chatové oblasti. přítomnost policej-
ních hlídek na kolech požadovali napří-
klad pracovníci správy národního parku  
a chráněné krajinné oblasti Šumava.
„Věříme, že přítomnost cyklistických poli-
cejních hlídek výrazně přispěje ke zlepše-
ní bezpečnosti a pořádku v místech, která 
slouží především k rekreaci a aktivnímu 
odpočinku. chceme v těchto často odleh-
lejších lokalitách v maximální možné míře 
eliminovat například případy krádeží, 
vandalství a výtržnictví,“ uvedl při slav-
nostním předání kol hejtman plzeňského 
kraje Milan chovanec.

Policisté v Plzeňském kraji už mají k dispozi-
ci horská kola, díky nimž mohou dohlížet na 
bezpečnost a pořádek i v místech, kam se 
nedostanou ve služebních vozech.  

V současnosti platné Zásady územního roz-
voje Plzeňského kraje byly schváleny kraj-
ským zastupitelstvem v roce 2008. V tomto 
dokumentu jsou kromě jiného vymezeny 
lokality, které jsou republikově a krajsky 
zvláště důležité. Jedná se například o úze-
mí, která mají předpoklady pro umístění 
velkých výrobních a komerčních areálů, či 
koridory, jež jsou vhodné pro modernizaci 
železničních tratí a silniční sítě. Zásady také 
obsahují opatření, která směřují ke snižová-
ní rizika povodní a zajišťují ochranu přírod-
ních i kulturních hodnot.

Zásady územního rozvoje Plzeňského kraje doznají díl-
čích změn. Jejich aktualizaci se nyní věnují pracovníci 
Odboru regionálního rozvoje Krajského úřadu Plzeňského 
kraje. 

pracuJe se na aKtualIZacI
Zásad ÚZeMního roZVoJe

Úpravy krajského územního plánu se dotknou 
především čtyř oblastí – zpřesnění rozvojo-
vých území, dopravní infrastruktury, vodních 
nádrží a alternativních zdrojů energie.
„Veškeré připravované změny krajského 
územního plánu budou samozřejmě včas 
projednány s veřejností. Informace bude-
me průběžně zveřejňovat na internetových 
stránkách www.plzensky-kraj.cz. Proces aktu-
alizace zásad územního rozvoje by měl být 
dokončen v příštím roce,“ konstatuje Václav 
Treml z Odboru regionálního rozvoje Krajské-
ho úřadu Plzeňského kraje.

Národní síť Zdravých měst ČR je asocia-
cí aktivních místních samospráv, které se 
programově hlásí k principům udržitelné-
ho rozvoje, zapojují veřejnost do rozhodo-
vacích procesů a podporují zdravý životní 
styl svých obyvatel. V souhrnu lze říci, že 
zdravá města, obce a regiony se promyš-
leně snaží utvářet region jako kvalitní místo 
pro život v souladu s názory svých obyvatel. 
„Za vznikem sítě zdravých měst stojí Světo-
vá zdravotní organizace, která v roce 1988 
iniciovala Projekt Zdravé město, ke kterému 
přizvala nejvýznamnější evropské metropo-
le. Po roce 1989 začaly tyto myšlenky pro-
nikat i do měst naší republiky. V roce 1994 
vytvořilo jedenáct aktivních měst asociaci 
s názvem Národní síť Zdravých měst ČR. 
Od roku 2003 je asociace otevřena všem 
formám municipalit, je tedy tvořena nejen 
městy, ale například i mikroregiony a kraji,“ 
vysvětluje Petr Švec. 

Podle Ivo Grünera, který je vstupu Plzeňské-
ho kraje do asociace velmi nakloněn, není 
cesta ke zdravému městu, obci či regionu 
pouze záležitostí vedení jednotlivých muni-
cipalit. „Tento proces se v žádném případě 
neobejde bez každodenní úzké spolupráce 
s řadou místních partnerů. Mám tím na mys-
li například odborné instituce, nevládní or-
ganizace, školy či firmy. Zapojena musí být 
samozřejmě i veřejnost. Pokud se Plzeňský 
kraj stane členem asociace, a já věřím, že 
ano, budu se o takový přístup maximálně 
zasazovat,“ říká Ivo Grüner. 
Světová zdravotní organizace řadí Národní 
síť Zdravých měst ČR mezi tři nejúspěšnější 
a nejaktivnější sítě zdravých měst v rámci Ev-
ropy. O kvalitním fungování české asociace 
svědčí například i to, že získala v roce 2003 
Cenu ministra životního prostředí ČR a v roce 
2004 akreditaci ministerstva vnitra jako vzdě-
lávací instituce pro veřejnou správu.
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Sociální sítě jsou fenoménem dneška, a to hlavně mezi 
mladší generací. Při rozhovorech s teenagery snadno zís-
káte pocit, že kdo není na Facebooku, jako by nebyl. 

počítač a Internet beZpečně:
KyberŠIKana na socIálních sítích

http://portal.mpsv.cz/sz
nemáte zaměstnání? Nebo se bojíte, že tato situace na-
stane? V tom případě navštivte Integrovaný portál Mi-
nisterstva práce a sociálních věcí čr, konkrétně jeho 
část věnovanou zaměstnanosti, kterou najdete na adrese 
http://portal.mpsv.cz/sz.

!KrIZoVý
rádce
cyKlIsté a chodcI
na sIlnIcích

Jaro je tady a všichni milovníci cyklistiky 
a turistiky vyrážejí na cesty. Pokud se při 
tom stávají účastníky silničního provozu, 
rozhodně by neměli zapomínat na bez-
pečnost, a to nejen svoji, ale i posádek 
aut, která je míjejí. 
Každý cyklista by měl mít plně funkční 
osvětlení svého jízdního kola. To je ostat-
ně jeho povinnost. Hezké slunečné počasí 
totiž často bývá v ranních hodinách dopro-
vázeno mlhou. A protože cyklista jedoucí 
po vozovce je účastníkem silničního provo-
zu, musí být dobře vidět. Nezáleží na tom, 
jak dlouhou dobu se po silnici pohybuje, 
protože i projetí padesátimetrového úseku 
na neosvětleném kole je při snížené vidi-
telnosti hazardem s lidskými životy. Tragic-
kých dopravních nehod, jejichž viníkem je 
neosvětlený cyklista, policisté evidují celou 
řadu. 
Cyklisté mají povinnost za snížené viditel-
nosti svítit, avšak chodci ne. Přitom právě 
oni jsou v rámci silničního provozu nejzra-
nitelnější. Proto by jejich oblečení mělo být 
opatřené reflexními prvky. Ty totiž odrážejí 
světlo v úzkém kuželu zpět ke zdroji, a to 
až na vzdálenost kolem dvou set metrů. 
Na českém trhu je k dispozici dostatek re-
flexních nášivek, které mohou zdobit libo-
volnou část oděvu. A toho by měli využívat 
i cyklisté. Oblečení opatřené reflexními 
nášivkami totiž zaručuje svému majiteli, že 
bude viděn i za tmy. 
Řidiči, kteří zranili cyklistu či chodce, se 
shodují na tom, že ho neviděli vůbec nebo 
příliš pozdě. Žádný účastník silničního pro-
vozu by neměl zapomínat na jednu nesmír-
ně důležitou zásadu – vidět a být viděn.

nprap. hana Jehlíková,
preventivně informační oddělení

Krajského ředitelství policie
Plzeňského kraje

UŽITEČNé INTERNETOVé ODKAZY

Z velkého množství informací bych doporučil 
přímo na úvodní stránce vyhledávání vol-
ných míst. Stačí vybrat okres a vaše vzdělání. 
V podrobnějším hledání můžete zadat také 
bydliště a údaj, v jaké dojezdové vzdálenosti 
se má požadované pracovní místo nacházet, 
a to v minutách i kilometrech. Moc pěkně 
uděláno, výsledek se zobrazí včetně počtu 
přestupů při použití hromadné dopravy.
Stránky jsou samozřejmě praktické i pro za-
městnavatele. Mohou si zde najít zaměst-
nance, který by jim vyhovoval. Zkusil jsem za-
dat Plzeň-sever a v kolonce vzdělání označil 
maturitu. Po opětovném zadání, asi tam mají 
kolegové z ministerstva nějakou chybku, se 
mi zobrazilo deset zájemců o práci. U kaž-
dého z nich jsou uvedeny kontaktní údaje  
a nechybí specifikace regionů, ve kterých 
jsou ochotni pracovat.

Rád bych také upozornil na sekci Sociální po-
radce. Ta vám pomůže posoudit, zda máte 
nárok na nějakou státní sociální dávku. Stačí 
vyplnit věk členů domácnosti a ve formuláři 
zaškrtat případná zdravotní postižení či jiné 
rozhodné skutečnosti.
Můj poslední tip je pro ty z vás, kteří nema-
jí přístup k internetu. V takovém případě je 
vám k dispozici Kontaktní centrum služeb 
zaměstnanosti, se kterým se můžete spojit 
telefonicky na čísle 844 844 803. Volání je 
zpoplatněno standardními částkami. Zde se 
v pracovní dny od 8 do 20 hodin můžete tá-
zat na vše, co vás v oblasti zaměstnanosti 
zajímá či trápí.

Ing. Václav Koudele,
vedoucí Odboru informatiky

Krajského úřadu Plzeňského kraje

Právě Facebook je v dnešní době nejoblíbe-
nější sociální sítí v České republice, dalšími 
jsou například Lidé.cz, Líbímseti.cz nebo Twit-
ter. Není výjimkou, že už žáci základních škol 
tráví právě zde i několik hodin denně. 
Následující příběh se stal na Facebooku 
studentce gymnázia, říkejme jí třeba Laura. 
Lauřiny spolužačky proti ní založily profil  
s názvem „Všichni, kdo nesnáší Lauru – 
sem!“. Na profil nahrály její fotky, které poří-
dily během vyučování mobilem, napsaly o ní 
spoustu urážek a také zveřejnily její telefonní 
číslo a e-mailovou adresu. Během několika 
dnů měl tento hanlivý profil několik desítek 
„přátel“, tedy příznivců, kteří si pod domně-
lou rouškou anonymity do Laury také virtu-
álně „kopli“, a to nejen na Facebooku, ale 
využili i kontaktů na mobil a e-mail. 
Laura naštěstí vše řekla doma rodičům a ti 
se pak na nás obrátili s prosbou o radu. Lau-
ře jsme pomohli zajistit důkazy – pomocí klá-
vesy PrintScreen jsme vyfotili webové stránky 
profilu, vytiskli jsme došlé e-maily přímo ze 

schránky, nechali v mobilu urážlivé SMS. Poté 
jsme s pomocí administrátora smazali profil 
– v levém dolním sloupci je odkaz Nahlásit/
blokovat tuto osobu. Po kliknutí vyplníte důvo-
dy, proč chcete profil nahlásit. Celá operace 
zabere jen pár minut. 
Laura měla štěstí, „její“ profil byl odstraněn 
do druhého dne. Ne vždy jsou ale adminis-
trátoři Facebooku tak rychlí – někdy trvá 
měsíce, než je profil stažen. V těchto pří-
padech se obraťte pro pomoc jinam – tře-
ba na stránky www.internethotline.cz, které 
provozuje Nadace Naše dítě ve spolupráci  
s Policií České republiky. Zde můžete nahlá-
sit jakýkoli nezákonný obsah, na který nara-
zíte v prostředí internetu.
V květnovém pokračování našeho seriálu se 
dozvíte o specifických způsobech kyberšika-
ny. Jedná se například o sexting a happy 
slapping.

Mgr. nina Moravcová,
Pedagogicko-psychologická poradna

Klatovy a projekt Kápézet



vás totiž ve spolupráci s organizátory festivalu 
připravil pokračování atraktivní soutěže o šest 
permanentek, které si mezi sebe rovným dí-
lem rozdělí tři výherci. Chcete být mezi nimi? 
Stačí správně odpovědět na jednoduchou 
otázku a mít trochu štěstí. otázka zní:
Ve kterém roce se konal basinfirefest poprvé?
Odpovědi zasílejte elektronicky na adresu 
redakce@plzensky-kraj.cz, a to do 2. května. 
Do předmětu mailu napište „Basinfirefest“. Po 
dvou vstupenkách získají tři soutěžící, jejichž 
správná odpověď bude doručena jako dva-
cátá, čtyřicátá a šedesátá v pořadí. Jména 
výherců zveřejníme v květnovém vydání naše-
ho měsíčníku. Pokud neznáte správnou odpo-
věď na soutěžní otázku, najdete ji na adrese 
www.plzensky-kraj.cz.
Správná odpověď na soutěžní otázku z břez-
nového vydání měsíčníku Plzeňský kraj zní tak-
to – letos se ve Spáleném Poříčí koná devátý 
ročník Basinfirefestu. Po dvou vstupenkách na 
festival od nás získali Danuše Honzová ze Kšic 
u Stříbra, Kamil Šefl z Holýšova a Tomáš Topo-
lář z Tachova.

KULTURA
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soutěž o VstupenKy na basInFIreFest
od 1. do 3. července se ve spáleném poříčí uskuteč-
ní tradiční hudební festival Basinfirefest. Největší akce 
svého typu v západních Čechách nabídne opět zahra-
niční hvězdy i to nejlepší z české rockové, metalové, ska 
a punkové scény. 

Během tří festivalových dnů a oblíbeného ve-
čírku pro nedočkavé vystoupí zhruba osmde-
sát kapel.
K největším hvězdám letošního ročníku bu-
dou patřit americká nu-metalová formace Ill 
Niño, britští zakladatelé žánru gothic Paradi-
se Lost, legendární německá thrash-metalová 
kapela Sodom či její krajané, power-metaloví 
Freedom Call. „Headlinery“ doplní například 
německá vycházející hvězda Lord Of The Lost 

či italští glam-rockeři Hell In The Club a indu-
strial kapela Latexxx Teens. Z české a sloven-
ské scény se návštěvníci Basinfirefestu mohou 
těšit třeba na kapely AB band, Citron, Doga, 
Konflikt, Krucipüsk, Visací zámek, Vypsaná fixa 
a Wohnout. Organizátoři chystají také řadu 
vylepšení a novinek v zázemí pro fanoušky  
i atraktivní nehudební doprovodný program.
Třídenní permanentka na celý festival je nyní 
k dostání za výhodnou cenu 800 korun. Vstu-
penky je možné objednávat přímo na ofici-
álních festivalových stránkách www.basinfi-
refest.cz nebo exkluzivně v předprodejní síti 
Ticketstream. Na Basinfirefest se ale můžete 
podívat i zdarma. Měsíčník Plzeňský kraj pro 

Ve středu 1. června se koná je-
dinečný koncert světové operní 
hvězdy Evy Urbanové, která vy-
stoupí u příležitosti svého životního 
jubilea pouze v plzni v Měšťanské 
besedě. Nad tímto exkluzivním 
koncertem převzal záštitu hejtman 
Plzeňského kraje Milan Chovanec. 
do květnového vydání našeho 
měsíčníku pro vás připravujeme 
soutěž o volné vstupenky!

Život Evy Urbanové je úzce spjatý s Plzeňským kra-
jem. Narodila se sice ve Slaném (20. dubna 1961), 
ale v době dospívání se s rodiči přestěhovala na 
Plzeňsko. Zde také začala svoji úžasnou profesio-
nální pěveckou dráhu. 
Od roku 1990 je členkou Národního divadla v Pra-
ze a ovace sklízí díky svému fascinujícímu jevištnímu 
výrazu a zvučnému hlasu i v zahraničí. Vystupuje na 
mnoha různých světových operních scénách včet-
ně milánské La Scaly a Metropolitní opery v New 
Yorku.
K nejvýznamnějším trofejím Evy Urbanové patří 
Cena Thálie za Kostelničku v Janáčkově Její pastor-
kyni a americká cena Grammy za nahrávku Celeste 
Aida: Famous Opera Arias (Nebeská Aida: Slavné 
operní árie).



Zdravotnictví je, bylo 
a bude vždy tématem. Bez 
ohledu na aktuální formu 
jsme všichni potencionál-
ními pacienty, a proto nás 
všechny zajímá, co se ve 
zdravotnictví děje.
Proto je také vděčným té-
matem nás politiků. Mlu-
ví-li se o zdravotnictví, na-
slouchají všichni. Měl jsem 
tu možnost být u toho, když 

se stát nedokázal vypořádat s problémy okresních 
nemocnic, a tak je elegantně v rámci takzvané re-
formy veřejné správy posunul na nově zřízené kra-
je. O to více bylo zajímavé posunout problém na 
subjekt, který aktuálně ovládal někdo, kdo byl na 
protipólu politické orientace. A tak jsme byli hozeni 
do rybníka a začali plavat. Rada Plzeňského kra-
je (dříve ODS a KDU-ČSL, nyní ČSSD podporovaná 

Členové zastupitelstva Pl-
zeňského kraje za KSČM 
již v minulých dvou voleb-
ních obdobích za vlády 
ODS vystupovali zásadně 
proti převedení krajských 
zdravotnických zařízení na 
akciové společnosti. Naší 
prioritou bylo zachovat 
zdravotnictví jako službu 
občanům hrazenou z jed-
notného zdravotního pojiš-

tění formou příspěvkových organizací. Avšak i přes 
naše nesouhlasné stanovisko došlo k převedení 
nemocnic na akciové společnosti.
Bohužel, tato změna právní formy krajských zaří-
zení vedla zcela logicky za současně stanovených 
právních podmínek k záporným hospodářským 
výsledkům. Pravidelně jsme sice souhlasili s vyrov-
náním deficitního hospodaření jednotlivých zařízení 
z rozpočtu kraje, ale trvale jsme upozorňovali na 
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NÁZORY

ZdraVotnIcKý holdInG – drahá hračKa
názor představitele opozice

ZdraVotnIctVí očIMa ZastupItelů Za KsčM
nutnost změny v organizační i právní struktuře kraj-
ského zdravotnictví. V současném volebním období, 
kdy se změnilo postavení našich zastupitelů k roz-
hodování v kraji, jsme uvítali snahu vedení kraje 
o zásadní změnu v organizační struktuře krajských 
zdravotnických zařízení, a to vytvořením holdingové 
společnosti. Při projednávání uvedené změny jsme 
měli možnost se podrobně seznámit s navrhovaným 
řešením a naše připomínky byly při přípravě změny 
zčásti akceptovány. Změnou bylo sledováno postup-
né zlepšení podmínek pro občany kraje z hlediska 
plošné dostupnosti zdravotnické péče. Součástí 
strategické změny bylo také zlepšení podmínek pro 
zdravotní personál, lepší využívání finančních pro-
středků z rozpočtu kraje a poskytování komplexní 
zdravotní péče ve vlastních zařízeních. Všichni zastu-
pitelé za KSČM podpořili uvedenou změnu vedoucí 
k vytvoření krajského zdravotnického holdingu.
Všichni jsme realističtí občané kraje a víme, že uve-
dené změny mohou být viditelné pouze v delším 
časovém horizontu. Plně od samého počátku pod-

porujeme výstavbu monobloku Klatovské nemocnice, 
protože chápeme nutnost změny úrovně a rozsahu po-
skytovaných služeb zdravotní péče pro občany velké 
spádové oblasti kraje. Uvedením do provozu dojde 
i ke zlepšení pracovních podmínek pro zdravotnický 
personál a tím k jeho stabilizaci a současně k přijatel-
né nabídce pro další kvalitní a odborně specializova-
né zdravotníky. Proto v současné době potřebujeme 
nejen změny v řízení a ekonomice krajského zdravot-
nického zařízení, ale zejména vyrovnání podmínek 
pro jednotlivé typy zdravotních zařízení poskytujících 
srovnatelné služby formou změny jejich financování. 
Věříme, že se společným jednáním na úrovni mi-
nisterstva, vlády ČR a zástupců zdravotníků podaří 
vyjednat změny podmínek ve zdravotnictví, které 
pomohou i v Plzeňském kraji naplnit základní po-
slání zdravotnických zařízení a tím je poskytování 
kvalitní dostupné zdravotní péče.

hana benediktová,
členka Výboru pro zdravotnictví a sociální věci 

Zastupitelstva Plzeňského kraje

KSČM) přicházela s návrhy, které chod nemocnic 
a poskytovanou péči neomezily, ale spíše naopak. 
A navíc i diskuse v zastupitelstvu se mimo období 
voleb naštěstí odehrává spíše ve věcné než poli-
tické rovině.
Přesto bych se chtěl pozastavit nad dvěma roz-
hodnutími stávající rady kraje. Jedná se o založe-
ní Zdravotnického holdingu PK a. s. (červen 2010) 
a zrušení záměru realizovat objekt SO 07 v rámci II. 
etapy výstavby Klatovské nemocnice a. s. (březen 
2011).
Důvody pro založení holdingu byly mimo jiné: do-
sažení zvýšení úhrad za zdravotní péči, stabilizace 
zdravotnického personálu, vyrovnané hospodaření 
řízených subjektů (nemocnic), spolupráce s fakultní 
nemocnicí. Podíváme-li se na skutečnou činnost to-
hoto subjektu, výsledky, jistě v dobré víře míněných 
záměrů, jsou zcela opačné. Ještě více ztrátové ne-
mocnice musejí odvádět milionové odvody na čin-
nost tohoto holdingu, nevděčnou personální politiku 

musí stejně řešit jednotliví ředitelé sami a tak dále. 
Jedinou činností, ve které je holding aktivní, jsou vý-
běrová řízení. Uvedl bych dva příklady. Specifikace 
některých přístrojů do Klatovské nemocnice je navr-
hována ve stejné kvalitě, jako je pouze v úzce spe-
cializovaných pracovištích v ČR, což je dle mého, 
při vší úctě ke Klatovské nemocnici, zbytečné. Dal-
ším sporným příkladem je výběr manažerského 
informačního systému, kdy holding navrhuje řešení 
dražší a navíc nemocnicemi nechtěné. Proč? To se 
dá jen spekulovat.
Při rozhodování o zrušení záměru realizovat objekt 
SO 07 v Klatovské nemocnici bylo argumentová-
no změnou postojů zdravotních pojišťoven, trendy 
v akutní péči, v neposlední řadě hospodárností 
a tak dále. Pokud byly tyto argumenty míněny váž-
ně, a vzhledem k tomu, že zdravotnický holding PK 
stojí miliony korun bez viditelného efektu, věřím, že 
Rada PK přijde s návrhem tuto nepovedenou dra-
hou hračku – Zdravotnický holding PK – zrušit. Já 
tento návrh, byť z opoziční lavice, rád podpořím.

Mgr. Ing. pavel Karpíšek,
předseda Finančního výboru

Zastupitelstva Plzeňského kraje

reakce Václava Šimánka, radního plzeňského kraje pro oblast zdravotnictví:
Vážený pane zastupiteli Karpíšku, děkuji Vám za 
Váš názor a v úvodu musím souhlasit, že převod 
nemocnic na kraje, při nevyřešení jejich podfinan-
cování ze strany zdravotních pojišťoven, je velkým 
problémem. Právě z tohoto důvodu Zastupitelstvo 
Plzeňského kraje rozhodlo o založení Zdravotnické-
ho holdingu PK, neboť spojením nemocnic získává 
kraj silnější vyjednávací pozici jak vůči dodava-
telům, tak i zdravotním pojišťovnám. Je známým 
faktem, že úhrada za srovnatelně náročnou péči 
za hospitalizovaného pacienta ve velké fakultní ne-
mocnici vlastněné státem je více než 36 tisíc korun, 
v našich nemocnicích cca 22 tisíc. Za této situace 
musí holding vyvíjet tlak na změnu úhradového me-
chanismu spojeného se spravedlivým přerozdělo-
váním úhrady na jedné straně, a na zavedení vyšší 
míry efektivity fungování nemocnic na straně dru-
hé. Jednou z cest je i hledání úspor v nákladech, 
centralizace nákupů a nelékařských činností. 

V textu zmiňujete např. výběr manažerského infor-
mačního systému. V tomto směru se domnívám, že 
spíše máte na mysli nemocniční informační systém. 
K tomu mohu rozvést, že nemocniční informační 
systém se nemění, zůstává stávající, pouze bylo 
rozhodnuto o konání výběrového řízení, jehož cí-
lem je získání finanční úspory a současně i lepších 
podmínek servisní smlouvy. Dále v případě budovy 
SO 07 došlo k úspoře více než 110 milionů korun 
investičních nákladů a každoročně dojde k úspoře 
více než 10 milionů korun provozních nákladů. Toto 
rozhodnutí nám umožnila změna postoje zdravot-
ních pojišťoven, která umožňuje efektivnější využití 
lůžkového fondu. 
V případě specifikace rentgenových přístrojů do 
Klatovské nemocnice si dovoluji odkázat na názor 
Borise Kreutzberga, děkana Lékařské fakulty v Plzni 
a krajského experta pro radiodiagnostiku, který tyto 
přístroje zhodnotil jako odpovídající pro nemocnici 

tohoto typu. Personální problematiku a schopnost 
holdingu aktivně řešit byť ožehavé problémy bylo 
možno sledovat v průběhu nedávné akce „Děkuje-
me, odcházíme“. Návrh řešení krizové situace v na-
šem kraji byl na velmi dobré úrovni a klíčová role 
holdingu byla opakovaně deklarována.  
V závěru si dovoluji se znalostí věci shrnout, že do-
posud přijatá rozhodnutí v rámci fungování holdin-
gu vedla vždy k prokazatelné úspoře a vyšší míře 
efektivity systému při zachování kvality péče. Je-li 
kraj výhradním vlastníkem několika obchodních 
společností se stejným předmětem činnosti, jedi-
ným efektivním a zákonným způsobem se stává 
uspořádání do holdingové struktury. Vámi pouka-
zované skutečnosti spíše svědčí o neúplných infor-
macích. V tomto směru nabízím možnost další dis-
kuze nad tímto tématem, neboť jsem přesvědčen 
o tom, že obě strany v konečném důsledku sledují 
stejný zájem, a to prospěch pacienta.   



Tento zámek stojí v nádherných křivoklát-
ských lesích v bezprostřední blízkosti Brd. 
Původní románsko-gotický hrad byl zalo-
žen ve 12. století. Hrad byl v průběhu sta-
letí přestavěn do současné podoby novo-
renesančního zámku. Mezi vlastníky patřili 
například král Přemysl Otakar II., císařové 
Karel IV., Zikmund a Rudolf II., proto bývá 
někdy nazýván Zámkem tří císařů. 
Zámek měl i temnější místa v historii. Po 
třicetileté válce Švédové zámek vypálili  
a vyplenili. Poté sloužil jako sídlo úřadů  
a vězení. Zachránil ho až velkolepý projekt 
jednoho z nejvlivnějších mužů ve střední Ev-
ropě. Průmyslový magnát baron Strousberg 
chtěl z panství vytvořit moderní středisko 
železářského průmyslu v Čechách. Bom-
bastická byla i jeho vize novorenesanční 
přestavby zámku. Plány však vzaly za své 
poté, co baron Strousberg zkrachoval.
Přesto se zámek pyšní několika NEJ. Je to 
nejstarší šlechtický hrad v Čechách, má 
nejhlubší studnu v Evropě a také nejstarší 
hradní věž v Čechách. 
Zámek je také obklopený rozsáhlým an-
glickým parkem a má velké množství sa-
lonků a sálů, gotickou hradní kapli a zá-
mecké vinné sklepy. V zámku se nachází 
středověká krčma. Za zmínku jistě stojí  

i velký novorenesanční sál Alfonse Muchy, 
v němž je umístěn originál opony od to-
hoto světoznámého malíře, který zde také 
osmnáct let pobýval a na zámku namalo-
val svou slavnou Slovanskou epopej. 
Po všech historických peripetiích se zámek 
konečně dočkal blahodárné rekonstrukce 
a poté, co přešel do vlastnictví soukromé 
společnosti, se v roce 2005 jeho brána 
poprvé otevřela veřejnosti.
Zámek dnes nabízí konání nejrozmani-
tějších firemních a společenských akcí, 
svateb apod. Pochopitelně se zde každo-
ročně koná řada kulturních akcí, zámek 
poskytuje široké ubytovací a stravovací 
služby. Zámek má otevřeno celoročně  
a nabízí i zajímavé prohlídkové okruhy. Je 
i dobře dostupný, jelikož se nachází v blíz-
kosti dálnice mezi Prahou a Plzní.
Už víte, o jaký zámek se jedná? Pět čtenářů, 
kteří zašlou správnou odpověď, odměníme 
reklamními předměty Plzeňského kraje. 
odpovědi posílejte do 6. května 2011 s va-
šimi kontaktními údaji na adresu: Krajský 
úřad plzeňského kraje, odbor kancelář 
hejtmana – oddělení mediální komuni-
kace, Škroupova 18, 306 13 plzeň nebo 
e-mailem na adresu redakce@plzensky- 
-kraj.cz.
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KAm NA VÝLET & sOUTĚŽ

Dnešním tipem, kam na výlet, a místem, které máte po-
znat na leteckém snímku Jiřího Bergera (foto z knihy Plzeň-
ský kraj z nebe), je hrad, dnes zámek, vypínající se nad 
stejnojmenným městečkem v okrese rokycany.

ZáMeK u steJnoJMenného MěstečKa
VýhercI 
Z MInulého Vydání

:-)

 plZeňsKý

KraJ
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Pro Plzeňský kraj vydává NAVA 
Nakladatelská a vydavatelská agentura
nám. Republiky 17, 301 00 Plzeň
náklad: 255 000 výtisků
e-mail: redakce@plzensky-kraj.cz
telefon: 377 195 231
registrováno pod číslem: MK ČR E 14873.
Distribuce výtisků zdarma.
Neoznačené články jsou redakčními materiály.

Znáte přírodu 
naŠeho KraJe?
Správná odpověď 
na fotografickou hádanku 
ze strany 14 zní: 

přírodní reZerVace 
noVý rybníK

V březnovém vydání jste v rámci soutěže 
„poznejte na leteckém snímku“ měli 
identifikovat Vrch sVatobor
s restaurací a rozhlednou (společná 
otevírací doba – středa až neděle 
od 10 do 21 hodin). Do redakce přišly 
stovky správných odpovědí. 

VylosoValI a odMěnIlI JsMe 
následuJící Výherce:

Květa Kantová, plzeň
Milan ouředník, planá
anna cibulková, domažlice
Josef dědina, Kdyně
Gabriela dvořáková, sušiceZdraVotnIcKý holdInG – drahá hračKa

Plzeňský kraj 
na facebooku



Ředitel úŘadu: Mgr. Jiří leščinský
T: 377 195 139, jiri.lescinsky@plzensky-kraj.cz
Zástupci Ředitele: 
oblast pro samosprávu a služby veřejnosti: Mgr. bohuslav borovanský
T: 377 195 230, bohuslav.borovansky@plzensky-kraj.cz
oblast pro vnitřní správu: Mgr. Václav Váchal
T: 377 195 217, vaclav.vachal@plzensky-kraj.cz
oblast pro ekonomiku a rozvoj: Ing. Martin Zaoral
T: 377 195 472, martin.zaoral@plzensky-kraj.cz
Vedoucí odBorů:
odbor dopravy a silničního hospodářství: Ing. Jaroslav Vejprava
T: 377 195 118, jaroslav.vejprava@plzensky-kraj.cz
odbor ekonomický: Ing. Karel hladký
T: 377 195 433, karel.hladky@plzensky-kraj.cz
odbor fondů a programů eu: Ing. Jan přibáň
T: 377 195 667, jan.priban@plzensky-kraj.cz
odbor informatiky: Ing. Václav Koudele
T: 377 195 261, vaclav.koudele@plzensky-kraj.cz
odbor investic a majetku: Judr. Michal bouřa
T: 377 195 407, michal.boura@plzensky-kraj.cz
odbor kancelář hejtmana: Ing. Miroslav brda
T: 377 195 289, miroslav.brda@plzensky-kraj.cz

odbor kancelář ředitele: Mgr. Štěpánka szabó
T: 377 195 137, stepanka.szabo@plzensky-kraj.cz
odbor kontroly, dozoru a stížností: Ing. Jiří heran
T: 377 195 304, jiri.heran@plzensky-kraj.cz
odbor krizového řízení: Ing. Milan řihošek
T: 377 195 151, milan.rihosek@plzensky-kraj.cz
odbor kultury, památ. péče a cestovního ruchu: Ing. alena svobodová
T: 377 195 108, alena.svobodova@plzensky-kraj.cz
odbor regionálního rozvoje: Ing. arch. Miloslav Michalec
T: 377 195 418, miloslav.michalec@plzensky-kraj.cz
odbor sociálních věcí: Mgr. Filip Zapletal
T: 377 195 164, filip.zapletal@plzensky-kraj.cz
odbor školství, mládeže a sportu: Judr. Jaroslava havlíčková
T: 377 195 529, jaroslava.havlickova@plzensky-kraj.cz
odbor vnitřních věcí a krajský živnostenský úřad: Ing. Jan nový
T: 377 195 132, jan.novy@plzensky-kraj.cz
odbor zdravotnictví: Mgr. Jan Karásek
T: 377 195 776, jan.karasek@plzensky-kraj.cz
odbor životního prostředí: Mgr. Martin plíhal
T: 377 195 332, martin.plihal@plzensky-kraj.cz
Útvar interního auditu: bc. Milan Švarc
T: 377 195 751, milan.svarc@plzensky-kraj.cz
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KŘíŽOVKÁŘsKÁ ZÁBAVA

ORGANIZAČNí sTRUKTURA & KONTAKTY @
KraJsKý Úřad plZeňsKého KraJe




